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brezplačna revija za študente in dijake



Uvodnika nihče ne bere.
Navdušeno zacepetam z nogami, ko me v elektronskem nabiralniku pričaka pošta 

z odzivi, mnenji, predlogi, pohvalami in kritikami naših bralcev. Poleg brezsramne 
klubske samopromocije, vpletanja internih šal v prispevke, iskanja petih minut novinarske 

slave in izlivanja osebnih travm na papir, Zapik nenazadnje ustvarjamo zato, da ga vzamete v 
roke in preberete stran ali vse. V preteklih tednih nismo počivali, saj smo se z dežniki potepali po 

okrašenih ljubljanskih ulicah, se ob kozarcu vode kot kralji mastili pri Tonaču, temeljito poklepetali 
z novoizvoljenim županom Mestne občine Kranj in spremljali novo spletno serijo, ki nastaja v mestu. 

Kot praznični številki pritiče, vam ob koncu želim, da se med prazniki vsaj enkrat tako najeste božične 
pečenke, da boste sovražili sebe in svet ter da bo zvenenje v glavi prvega januarja (samooklicani 
mednarodni dan sarme za kosilo in večerjo) čim bolj milo. Falalalalalalalala.

Petra Ajdovec,  odgovorna urednica

zapik@ksk.si

www.zapik.si  
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Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  ŠPORT
23. december 2014, torek
Turnir v namiznem nogometu
Kje: Break Bar. Kdaj: V torek 23. 12. 2014 ob 18.00. Cena: 
Predprijavnina: članska dvojica KŠK-ja 3€, ostali 5€. 
Prijavnina: članska dvojica KŠK-ja 4€, ostali 6€.

  

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  KULTURA
19. december 2014, petek
Ustvarjalne delavnice - Kako zavijati darila
17.00, prostori Kluba študentov Kranj. Člani KŠK 1 €, ostali 3 
€. Prijave do srede, 17. decembra, na barbara.naglic@ksk.si.

21. december 2014, nedelja
Potopisni večeri - Dominikanska republika
19.30, KluBar, predavala bosta Tina Grčar in Fons Kleijwegt, 
vstopnine ni.

26. december 2014, petek
Glasbeni tematski večeri - Xmas Rockin'
Rock bar – Down Town, od 21.00 dalje. Vstop prost.

27. december 2014, sobota
KŠK žur: Great Gatsby Edition
21.00, Bar Break. Člani KŠK brezplačno, ostali 3 €.

10. januar 2015, sobota
Glasbeni tematski večeri - Metal Massacre
Rock bar – Down Town, od 21.00 dalje. Vstop prost.

24. januar 2015, sobota
Glasbeni tematski večeri - D.I.S.C.O.
Rock bar – Down Town, od 21.00 dalje. 
Vstopnina za člane KŠK 2 €, ostali 3 €.

  

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  SOCIALA IN ZDRAVSTVO
20. december 2014, sobota
Praznična tržnica oblačil
10.00-13.00 v prostorih TIC v Kranju (Glavni trg 
2). Izmenjali bomo oblačila in modne dodatke.

22. december 2014, ponedeljek
Obisk Božička
Ob 17.00 v avli Mestne občine Kranj. 
Vstopnine ni. Predstava je odprtega tipa - 
vabljene tudi družine, ki niste pri projektu 
Mlade mamice.

  

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

  IZOBRAŽEVANJE
20. december 2014, sobota
Predbožični izlet v Gradec
Odhod je okoli 11. ure (točen odhod 
sporočimo naknadno) izpred vrtnega centra 
Sloga. Prihod v večernih urah. Cena za člane 
KŠK je 19 €, ostali 21€. V ceno je vključen 
prevoz. Število mest je omejeno!

Zapik se lahko znajde tudi v  
tvojem poštnem nabiralniku.  
Brezplačno ga lahko naročiš  
na dom prek www.zapik.si.

REPUBLIKA SLOVENIJA
MINISTRSTVO ZA KULTURO        
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Vstopnina: 10 €

THC La Familija
(Srb)

HIP HOP KONCERT

21:00

27.
D E C

Vstopnina: 6 € / 8 €

 Bazenova polnočnica:

Veztax &
 Prijatelji

ELEKTRONIKA

23:59

24.
D E C

Vstopnina: 4 € / 6 €

Boštjan Gorenc 
– Pižama,
Uroš Kuzman & 
Klemen Bučan

STAND UP

20:00

20.
D E C

Vstopnina: 9 € / 11 €

Fundamental 
Resident 
Frequencies

ELEKTRONIKA

23:00

19.
D E C

Vstopnina: 3 € / 4 € / 5 € / za imetnike 
letnega abonmaja brezplačno

 Partnerska
poroka

avtor: Tone Partljič

GLEDALIŠKA
PREDSTAVA

20:00

18.
D E C

NAPOVED DOGODKOV

b a z e n  k r a n j

WWW.BAZEN-KRANJ.SI FACEBOOK.COM/BAZENKRANJ
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Imate hitre reflekse in ste mojster ročnih spretnosti? Poiščite 
soigralca in se prijavite na turnir v namiznem nogometu! 
V Break Baru bo 23. decembra ob 18. uri potekal prvi 
turnir v namiznem nogometu in pikadu. Na turnir se lahko 

prijavite na info točki Kluba študentov Kranj (Slovenski trg 5) 
ali pa na samem dogodku med 17:30 in 17:50.  Prijavnina za 
člansko dvojico znaša 3€ za člane Kluba študentov Kranj in 5€ za 
vse ostale. Zmagovalci bodo domov odnesli praktične nagrade.

Imate polno omaro oblačil, ki jih ne potrebujete več? Na 
praznični tržnici oblačil boste lahko zamenjali svoje stare pu-
loverje, hlače, majice, torbe, jopice, nakit, jakne, šale, kape in 
rokavice ter se pripravili na zimski mraz. Tržnica se bo pričela 
20. decembra ob 10. uri, končala pa tri ure kasneje v pros-
torih TIC Kranj, v primeru lepega vremena pa na Glavnem 
trgu. Menjava bo potekala po principu kolikor prineseš, toliko 
odneseš. Oblačila, ki jih boste prinesli, naj bodo oprana in cela. 
Več informacij na naslovu barbara.naglic@ksk.si.

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

 Turnir v namiznem nogometu in pikadu

Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

 Praznična tržnica 
oblačil

 Študentska oddaja na Radiu Kranj!
Šport

Izobraževanje

Kultura

Zdravstvo in sociala

 Obisk Božička

Sredini večeri bodo od decembra dalje rezervirani za druženje 
z radijskim sprejemnikom. Po nekajletnem premoru se na radi-
jske valove vrača študentska oddaja, ki jo Klub študentov 
Kranj pripravlja v sodelovanju z Radiom Kranj. 

Oddajo bo vsako sredo (razen, kadar bo na delu višja sila) prip-
ravljala mlada ekipa aktivistov Kluba študentov Kranj. Omejuje 

nas le zakon, zato se bomo lotevali najrazličnejših tematik, 
povezanih s študentarijo in dogajanjem v Kranju. Poskrbeli 
bomo tudi za nepozabno glasbeno opremo – ciljamo na kaj 
bolj kreativnega, kot je prvih pet skladb na lestvici Slo Top 20. 

Preklopite na 97,3 Mhz!

Božiček se bo letos ustavil tudi v Kranju, natančneje 22. 
decembra ob 17. uri v avli Mestne občine Kranj. Obisk 
bo potekal v sklopu projekta Mlade mamice, po predstavi 
z Božičkom pa bodo otroci prejeli tudi darila. Predstava bo 

odprtega tipa in si jo bodo lahko ogledali tudi otroci, ki niso 
prijavljeni na projekt Mlade mamice. Vstop je prost, več 
informacij pa lahko najdete na elektronskem naslovu mlade.
mamice@ksk.si. 

Great gatsby 
Edition

ksk   zur 
vv

VABLJENI
na glamurozno zabavo

ob koncu leta 
V

soboto
27.   12.   20 14
od 21.00 dalje

BAR BREAK
Clan i kluba studentov kranj imajo prost VSTOP

OSTALI 3 eur

- -
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Morbidno razpoložena sem na-

letela na sledečo misel, ki jo je 

spisal Mark Twain: "Daj vsakemu 

dnevu priložnost, da bo najlepši 

v tvojem življenju." Takrat se mi 

je snelo. Z vsem spoštovanjem 

do gospoda Twaina, a zgornje 

besede so zgolj leporečenje, ki 

ga vsaj sama težko udejanjim v 

resničnem življenju. 

Na primer: Po štirih urah rahlega spanca se zbudiš. Na 

faci imaš odtis vzglavnika. Namesto jutranje telovadbe s 

skuštrano grivo tečeš na avtobus, ker si prespal budilko. Med 

vožnjo na faks delaš domačo nalogo, ker prej tako ali tako 

nisi utegnil spisati in poslušaš radijsko oddajo Pokukajmo 

v Marjanov lonec. Naloga zaradi vibrirajoče ceste na Jeprci 

izgleda naravnost fantastično. Vseeno ti je, sanj o akadem-

ski odličnosti je bilo konec že oktobra. Trola ti je odpeljala 

pred nosom. V predavalnici se trudiš, da ne zadremaš ali 

pa hektično še zadnjič prebiraš zapiske pred kolokvijem. S 

sošolci furate kolektiven safr. Kolokvij je farsa, nerodno ti je. 

Vsak dan ješ isti sendvič – ciabatta, pohan piščanec, kita-

jsko zelje in majoneza. Odpraviš se domov. Ker si dnevni 

migrant, boš doma čez dve uri. Na Alpetourjev avtobus na 

dežju čakaš pol ure, ker je ravno tista ura, ko se naokoli vozi 

Veolia, oziroma kakorkoli se zdaj že imenuje. Na avtobusu 

srečaš bežnega znanca, čigar življenjska zgodba te ne za-

nima, a se moraš z njim iz vljudnosti štirideset minut pogo-

varjati o njegovem študijskem programu in vremenu. Doma 

ješ in si kuhaš kavo. Ugotoviš, da si danes spil več kave kot 

vode. Telo ti ni hvaležno. Gledaš posnetke smučanja, ki ga 

komentira Miran Ališič. Nekatere stvari se ne bi smele doga-

jati. Vrneš se k računalniku in začneš pisati esej, ki ga moraš 

oddati jutri. S temo eseja se srečaš prvič, do jutra pa moraš 

postati strokovnjak s tega področja in spisati akademsko us-

trezen sestavek. Ob treh zjutraj na Youtubu gledaš filmčke 

sibirskih tovornjakarjev, ki se vozijo po blatu in se sprašuješ, 

kdaj si izgubil nadzor nad svojim življenjem. Napišeš zadnji 

stavek eseja in se zgrudiš v posteljo. Ne moreš zaspati, ker 

se po tvojih žilah pretaka kofein in ti bo ravnokar razgnalo 

srce. V postelji se spomniš na besede Marka Twaina. Spet se 

ti sname.

To motivacijsko življenje-je-lepo sranje je povsod. Ko 

skrolam po svojem zidu, ljudje objavljajo slike sveže pečenih 

piškotov in zraven pišejo, kako popoln dan ustvarijo majhne 

malenkosti. Pa saj življenje je lepo, v to filozofijo še vedno 

verjamem, ampak ravno vsak dan pa res ni fantastičen. 

Pridejo obdobja, ko nas obdaja sama beda, ko smo zako-

pani v delo in ko bi se radi samo v soncu odpravili na Komno 

pa se zavoljo obveznosti ter dolgoročnih višjih ciljev ne mo-

remo. Pogosti so tudi sklopi desetih nasvetov, kako narediti 

svoje življenje bolj polno – preberi roman, skači po lužah, 

izdelaj herbarij, vdihni svež zrak, zamenjaj rjuhe, napiši pe-

sem, privošči si osem ur spanja (hahahahaha), nauči se slikati 

in podobno. Vedno me nasmejejo. Ne vem, kdo to piše in 

kdo to upošteva. Kot bi rekla ena izmed mojih ljubših gospa 

z interneta Sweet Brown: "Ain't nobody got time for dat!"

Zato sama ne bom dala vsakemu dnevu priložnosti, da bo 

najlepši v mojem življenju, ker vsak dan pač ni darilo. Pride 

dan, ki je kot položnica za elektriko. Nisi je vesel, a brez nje ne 

moreš naprej. Tako pač je. Vzponi in padci, vzponi in padci. 

Prihajajočih počitnic se zatorej veselim, kot se nespametni 

najstniki veselijo svojega prvega nakupa petard. 

Oprosti, Mark. Ko bom imela malo več časa, bom prebrala 

kakšno tvoje delo.

 Petra Ajdovec

Olajševalna funkcija tehnologi-
je se širi na vse kontinente, 
gre celo tako daleč, da lahko 
danes kmet v Keniji preko 
storitve iCow na svoj mobilnik 
prejema SMS-e z veterinars-
kimi nasveti glede ustreznega 
hranjenja živine, njihovega 
reprodukcijskega koledarja in 
stanja na trgu. Zato sploh ni 
presenetljivo, da je tehnologi-
ja vplivala tudi na več kot 4000 
let staro umetnost zapisovanja 
in vtiskovanja znakov.

Stara, izpeta (in prebrana) pesem o zlobnih e-knjigah, ki 
bodo pogubile "navadne knjige" ter spremenile svet, ki ga 
poznamo. To mnenje mi je še predobro poznano. Ker že 
dobro leto poleg knjig uživam tudi v bralniku, se mi zdi na 
mestu podati nekaj izkušenj ter argumentov za in proti. Prvo 
kot prvo, odnosa med knjigami in bralnikom ne razumem 
kot bitke. Mislim, da gre zgolj za dve plati iste knjige, kjer, 
kadar popusti ena, jo nadomesti druga in obratno. Prihod 
ene zato ne implicira propada druge, ampak simbiotično 
soobstajanje obeh.  

Najpogostejši argument za primat knjige je njen čutni vtis 
- od značilnega vonja, otipa in zvoka ob listanju, do očem 
prijaznih poslikanih platnic, ki pri marsikaterih knjigah mejijo 
na pravo umetnino. Vse to drži, saj bralnik s svojo enolično 
podobo ne bo nikoli mogel krasiti polic, opeharil vas bo 
tudi za občutek listanja. Po drugi strani pa vam bo omogočil 
neskončno možnost izbire knjig na vsakem koraku. Izbira 
je še posebej dobrodošla na potovanjih, kjer ne smeš in ne 
moreš vzeti s seboj 140 knjig. Ampak hočeš in zdaj jih tudi 
lahko. Pa še hrbtenica je bolj hvaležna. 

Bralnik omogoča tudi bolj "komot" branje v tranzitu, saj ne 
zahteva pozornosti obeh rok in se ne bo zapiral ob manjku 
le-teh. Edina grožnja, ki vam preti, je prazna baterija. Ko je 
pred teboj še peturno sedenje na vlaku, je ni hujše tegobe 
od prazne baterije. Preden sem se soočila z bralniki, nisem 
niti pomislila na možnost, da dejansko obstaja knjiga, ki jo 
imam v danem trenutku pri sebi, a je nikakor ne morem 
odpreti in brati. Občutek, ko se ekran nenadoma stemni in 

v nedavno zelo črkovitem ekranu vidiš samo še svoj zapre-
paden obraz, je nekaj, kar pozna samo sodobni bralec. Na-
jverjetneje je primerljivo z občutkom Hetita, ko mu je na tla 
padla glinena plošča, ali Egipčana, ki mu je mačka raztrgala 
papirus. V tem primeru je nedvomna zmagovalka knjiga, ki 
je trpežna in vas ne bo pustila na cedilu.

Glede svetlobe in vode sta knjiga in bralnik približno na ena-
ki strani - obe potrebujeta svetlobo in na obe voda nega-
tivno vpliva. Kjer za bralnik voda pomeni takojšnjo smrt, na 
drugi strani ta knjigo le zelo postara in zguba.

Kaj pa cena? Načeloma so e-knjige cenejše, a če se znajde-
mo, lahko oboje dobimo zastonj - ene v knjižnici, druge na 
spletu. V e-obliki lahko najdemo mnogo klasičnih avtorjev, 
od Homerja preko Shakespeara do Josipa Jurčiča. Tako je, 
tudi nabor slovenskih avtorjev se eksponentno veča. Sama 
sem glede kupovanja e-knjig v precepu. Deloma zaradi 
študentske varčnosti, deloma pa zaradi ničnega občutka, da 
kupujem nekaj, česar zares ni. Neko kvazireč, idejo knjige, 
ki ne bo nikoli zares knjiga, ki bi obstajala in imela svoje 
mesto na polici. Čeprav se zavedam ekoloških prednosti e-
knjig, je vedno neka sila, ki me vleče nazaj na knjižne sejme 
in aromatične antikvariate. Mislim, da bodo, dokler piksli ne 
bodo poleg uma zadovoljili tudi čutov, tiskane knjige s svojo 
otipljivostjo in nostalgičnostjo ostale še kako aktualne. Strah 
knjigoljubov je odveč. Naj bodo te besede poziv širjenju 
obzorij preko knjig. Bralnik je namreč v mnogih pogledih 
pisan na kožo knjižnim fanatikom, ki bi si radi podčrtali 
pomembne ali ljube dele knjige, a hkrati ne bi radi oskrunili 
njene podobe. Bralnik omogoča humano podčrtavanje in 
poleg tega še slovarje, ki olajšajo branje knjig v tujih jezikih. 

Poimenovanje bralnika kot tablice me vsakič asociira 
na možno sliko prihodnosti, kjer bo neko znanstveno-
tehnološko napredno ljudstvo izkopalo ostanke 21. stoletja 
in, ko bodo našli cel kup razpadajočih tablic, bodo prišli do 
sklepa, da se je razvoj homo sapiensov (najverjetneje nas 
bodo preimenovali v homo stagnatus) v določenem ob-
dobju ustavil.

Kakorkoli, četudi je med knjigo in bralnikom res prisotna 
mera rivalstva, se mi ne zdi ogrožujoča za kateregakoli 
izmed njiju. Konec koncev je predhodnica knjige prav - 
četudi nekoliko drugačne vrste - tablica.

Nika Bergant

Črnilo vs piksli 
Med razmišljanjem, kaj zapisati v te columnae, mi je najprej med vrstice 
padla ideja o večni bitki med knjigami in e-knjigami. Dejstvo je, da se 
tehnologija širi na vsa področja posameznikovega življenja. Od pametnih in 
manj pametnih telefonov do neumnih ekranov mestnih avtobusov. Namen teh 
tehnoloških napravic je lajšanje življenja, njihov učinek pa se načeloma pozna 
v izmenjevanju polnosti in praznosti žepov.

Siva scena
Težkih vek in konkretno zamorjena sem med vožnjo s faksa zdolgočaseno 
buljila v svoj telefon. Sivino prihajajoče zime so še dodatno obtežile številne 
študijske in obštudijske dejavnosti, zaradi katerih sem kot ogaben kup 
krožnikov z ostanki hrane, ki so se kopičili na moji pisalni mizi, noč in dan 
gnila pred tipkovnico in študijskim gradivom.

AJDOVA POLJAZAPIKOVA ŠTAFETA

Ob treh zjutraj na Youtubu gledaš 
filmčke sibirskih tovornjakarjev, ki 
se vozijo po blatu in se sprašuješ, 

kdaj si izgubil nadzor nad svojim 
življenjem. 
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Kako se spominjate svoje mladosti? 
Odraščali in študirali ste v Kranju. Kako 
bi primerjali vaš čas z današnjim?
Če gledam nazaj in primerjam, tudi sam imam 
hčerko, stara je 19 let in je šla študirat antrop-
ologijo v Ljubljano, se mi zdi, da je bilo v mojih 
časih življenje veliko bolj enostavno. Družba ozi-
roma Slovenija se je v teh 20-ih, 25-tih letih toliko 
razvila, da imate mladi ali pa imamo mladi, sam se 
tudi še počutim mladega, bistveno večje potrebe. 
Življenje je postalo toliko bolj kompleksno, toliko 
bolj zahtevno. Če gledam nazaj, ugotavljam, da je 
bilo vse relativno preprosto. Srednja šola, fakulteta, 
v soboto je bil Delavski dom, če si bil malo pankerja 
ali pa metalca, v petek je bil pred Creino koncert, 
kjer so se zbirali vsi. To pa je bilo, kar se dogajanja 
tiče, tudi vse. Kolikor se spomnim, je bila kultura omejena na 
kakšna plesna društva in podobno. Zdaj pa so stvari bistveno 
bolj kompleksne. Svet je bistveno bolj odprt, informacijsko 
dostopamo do celega sveta, vidimo, kaj se trenutno dogaja v 
Ameriki, na Japonskem in tudi mladi imajo pričakovanja v tem 
smislu. Takratna informacijska blokada je bila na nek način kom-
fort. Nisi vedel, kaj pogrešaš. Dogodek je bil na primer, da si šel v 
Italijo in dobil plošče od Spandau Ballet (smeh). Danes je vse na 
dosegu roke in so zato pričakovanja toliko večja. 

Kako bi ocenili dogajanje v Kranju v vaših 
mladostniških letih, kam ste radi zahajali, je bilo 
več ali manj dogajanja kot danes?
Mislim, da se je dogajalo manj. V glavnem se je druženje vrtelo 
okoli športa. V vsakem naselju ali pa krajevni skupnosti je bilo 
športno igrišče, kjer se je vedno nekaj dogajalo. Se mi zdi, da 
mladi takrat nismo zahajali po gostilnah, saj tudi ni bilo denarja. 
To je pomenilo, če smo čez dan igrali košarko, zvečer pa smo 
tam spili tudi kakšno pivo, to pa je bilo bolj ali manj vse. Veliko 
manj zahtevno. Popularne so bile mogoče dve ali tri diskoteke, 
vse se je dogajalo tam, to je bil center dogajanja. Da bi hodili v 
Ljubljano ali pa celo kam dlje, je bilo zelo redko. 

Kje vidite potencial za mlade, kaj je v načrtu, da se 
bo naredilo za mlade v tokratnem mandatu? Kaj bi 
izpostavil kot dobro prakso, ki je potekala do zdaj 
in kaj je bilo slabo? 
Ko sem gledal za nazaj, razmišljal, spraševal, nisem našel veliko 
pozitivnih stvari, razen nekaj dogodkov, na primer Teden mla-
dih, pa še ta zdaj s pomanjkanjem financ upada. Teden mladih 

je bil, dokler je bilo ogromno denarja in so prihajale odlične 
glasbene skupine, zanimiv za ljudi iz vse Slovenije. Kar je pozi-
tivno, je to, da mladi z minimalno podporo občine in gospo-
darstva naredite neverjetne stvari. Gledal sem Subart sceno, na 
primer Traninstation je neverjeten, kaj se vse tam dogaja z nič 
denarja. Ali pa plesni studio Quilenium, ki pobira nagrade pa je 
pobegnil v Ljubljano, ker v Kranju ni dobil niti enega prostora za 
delovanje. Mladinski oder deluje na minimalni ravni - v Kranju 
deluje nekih šest metal bendov, ki se zadržujejo po zakloniščih, 
ker drugega prostora nimajo. Kar je dobrega je, da mladi pre-
morejo res ogromno potenciala, je pa premalo izkoriščen. To to 
štejem za zelo pozitivno, ker to pomeni, da lahko z malo vložka 
veliko naredimo. Generalno bi rekel, da manjka nek centralni 
prostor za mlade. Center mladih, kjer bi bila združena društva, 
kjer bi lahko bendi trenirali itn. Če pogledam, kaj so konkretne 
možnosti, velik potencial vidim v bivši gradbeni šoli, saj je 
prešla iz lastništva države v lastništvo občine. S tem združimo 
dve stvari, oživljamo mestno jedro, saj pripeljemo vanj mlade, 
istočasno pa zagotovimo prostor mladim. En del bi se name-
nil tudi glasbeni šoli, ki nima prostora za orkester, v stavbi nek-
danje gradbene šole pa bi ta prostor zagotovili. Druga možnost 
je mogoče dvorana Storžič, ki je prazna. Mislim, da to upravlja 
Center mladih in že tu obstaja neka logika sodelovanja. Ko pa 
bomo prostor imeli, rabimo še nekoga, ki bo to držal skupaj. 
To pa ne more biti občina, to mora biti nekdo, ki je mlad. Vem, 
da so v Kranju zametki mladinskega sveta, ki ima nek program. 
Pozivam pa vse zainteresirane mlade, da so oni tisti, ki morajo 
te ideje spraviti naprej. Veliko lažje je občini in meni, če dobim 
dobro idejo z njihove strani.

INTERVJU

Boštjan Trilar
župan Mestne občine Kranj

Zato izrecno vabim mlade, naj po novem 

letu pridejo s svojimi idejami, naj bodo 

vztrajni, angažirani.

»Mladi premorejo res ogromno potenciala … «
Kranj ima povsem novega, čisto svežega župana, gospoda Boštjana Trilarja. Z 
njim smo - predvsem o mladinski situaciji v gorenjski prestolnici - pokraml-
jali tudi Zapikovci. Nov obraz prinaša tudi zvrhan koš novih idej. Župan mlade 
vidi kot pozitivno silo in relevanten dejavnik v oblikovanju kranjskega okolja 
in družbe.
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Mogoče tudi, da kar potrkajo na vaša vrata?
Tudi, tudi. Priložnost, da se podajo ideje, bo 2. januarja. Občina 
namreč zdaj sprejema t. i. tehnični proračun. Ko sem prevzel 
funkcijo, je bilo na proračunu narejenega zelo malo, vsaj na vse-
binskem delu. Zato bom decembra predlagal mestnemu svetu, 
da sprejme tehnični proračun, kar pomeni, da bo občina lahko 
funkcionirala in imela denar za delovanje. Takoj po novem letu 
pa začnemo pripravo rebalansa proračuna, pri katerem pa res 
želim, da sodelujejo vse zainteresirane javnosti. Tu vidim tri stra-
ni, eno so zainteresirane javnosti – društva, zavodi, posamezni-
ki, drugo stran mora predstavljati nek strokovnjak, ki zna ideje 
in predloge strukturirano zapisati v obliki strategije, tretji del, ki 
pa je do zdaj, kolikor jaz vem, vedno manjkal, pa so predstavniki 
občine, načelniki uradov, vodje služb. To pa zato, da se ideje 
istočasno soočijo z realnostjo, da se določijo prioritete glede na 
proračun. Zato izrecno vabim mlade, naj po novem letu pridejo 
s svojimi idejami, naj bodo vztrajni, angažirani. To naj bo poziv, 
da se mladi bolj angažirate!

Ključni problem je trenutno brezposelnost mla-
dih, kakšne možnosti vidite za mlade v Kranju 
oziroma širši okolici – kakšni so vaši konkretni 
predlogi, kje in kako mladim ponuditi priložnost?
Zelo kompleksno vprašanje. Največji del tega, rekel bi, da kar os-
emdeset odstotkov, je odvisno od države, predvsem, kar se tiče 
zakonodaje v povezavi z delovno silo, ki je precej nefleksibilna. 
Kranj ima dodatno specifiko, da ima ogromno dnevne migraci-
je. Mislim, da 15.000 ljudi dnevno hodi v Ljubljano, kar samo 
po sebi niti ni tako napačno. Kaj pa lahko naredi občina v teh 
dvajsetih odstotkih… Moje stališče je, da največ, kar lahko na-
redimo je, da spodbujamo lokalno gospodarstvo. V Kranju je 
36.000 pravnih subjektov, 18.000 pravnih oseb in prav toliko 
samostojnih podjetnikov. Zanje moramo ustvariti pogoje, da 
bodo lahko normalno delali, ker šele takrat bodo lahko rasli in 
na novo zaposlovali. Če bodo dobri pogoji zanje, bodo prišli 

tudi tuji investitorji. Če pa še za domače ni pogojev, potem 
stvari umirajo. Moje stališče je, da je vsaka subvencija lahko na 
dolgi rok škodljiva, saj ustvarja neko umetno situacijo, ki ni real-
na na trgu. Imel sem stik s švicarskim investitorjem, pogovarjala 
sva se še pred izvolitvijo, ki sem ga nagovarjal, naj investira v 
Sloveniji, v Kranju. Rekel je, da v Slovenijo ne bo nikdar investiral, 
ker je to država, ki dela s subvencijami. Kaj pa potem čez pet 
let, ko subvencij ne bo več… Potem poslovni model ne zdrži. 
To ni dolgoročno. Sicer sam ne pravim, da bi jih ukinil, toda na 
dolgi rok subvencije ne pripomorejo. Se pravi, ustvariti je treba 
pogoje, da lahko gospodarstvo dela v nekem ekonomskem 
krogu in takrat nastanejo tudi potrebe po kadrih. 

Katero od podjetij sploh še zaposluje mlade?
Zadnji dober primer se mi zdi Iskra ISD, ki je bila dokapitalizirana 
in bo širila proizvodnjo. Aquasava je tudi želela širitev pa ni bilo 
posluha. Ko sem se pogovarjal z Obrtno-podjetniško zbornico 
Kranj so rekli - imamo mnogo idej, ampak občina nas ni nikoli 
poslušala. V Kranju imamo lastnika podjetja Bitcoin, svetovne 
uspešnice. Tam bi bilo potrebno vprašati, kaj lahko naredijo za 
mlade. Ker je to mlado, prodorno podjetje, ki lahko pomaga 
mladim, če ne z zaposlitvijo, mogoče vsaj z delavnicami, ki 
bi mlade usmerile v svet. Verjamem da, če ne bi bili zavedni 
Kranjčani, bi šli že zdavnaj v neko davčno oazo. 

Kako je s stanovanjsko problematiko za mlade 
družine v Kranju, obstaja kakšen koncept, imate 
začrtane cilje?
Večina županov bi rekla – povečali bomo socialni fond, zagoto-
vili več socialnih stanovanj… Težko. Lahko bi to obljubil, vendar 
če pogledam zdajšnji proračun, tega denarja realno ni, ne samo 
v Kranju, skoraj v vseh občinah. Eden od načinov, ki se kaže 
kot alternativa, bilo pa bi potrebno narediti študijo posebej za 
Kranj, je razdelitev nepremičnin. Generalno ima Slovenija prev-
elike nepremičnine, prevelike hiše, prevelika stanovanja. To bo, 
še posebej, ko bo prišel davek na nepremičnine, postalo velik 

socialni problem. Mladi se odseljujejo, gredo na študij v druga 
mesta in starejšim, upokojencem ostanejo te naše megaloman-
ske slovenske hiše s tristo kvadratnimi metri in več, ki pa jih je 
praktično nemogoče vzdrževati. Na obisku sem imel prijatelja iz 
Skandinavije, ki mi je rekel: »Vi Slovenci ste najbolj bogat narod, 
kar jih poznam.« Razložil je, da si kot direktor ne more privoščiti 
hiše, večje od stotih kvadratnih metrov, saj so davki previsoki. 
Videl sem študijo nekega arhitekturnega biroja, čudovit pro-
jekt, kako iz velikih hiš narediti dvo- ali tro-stanovanjske objekte. 
Tako rešimo socialni problem lastnikov, ki ne morejo vzdrževati 
celotne nepremičnine in dobimo relativno poceni stanovanja, 
etaže za mlade. Mladi to potrebujejo in tako namesto za 450 ev-
rov lahko najamejo svoje stanovanje za 150 evrov. To se mi zdi 
realno, potrebna pa bi bila testna študija, da se naredi primer 
takšne hiše. Menim, da se Slovenci težko odpovemo svoji lastnini 
in zato je potrebno narediti model, eno hišo, kamor potem ljudi 
povabimo na ogled, da vidijo, da zasebnost še vedno ostaja. 

Kako obuditi mestno središče, kjer bi se mladi 
radi zadrževali? Poleg nekega mladinskega cen-
tra, kako pritegniti z dogodki, povečati turizem? 
Tu bi lahko mladi izdatno sodelovali.
Ljudje smo bitja navad in navade delujejo v podzavesti, zelo jih 
je težko racionalno kontroliramo. Trenutno smo Kranjčani nava-
jeni, da ne hodimo v mesto, ker se nekaj časa tu ni nič dogajalo. 
To pomeni, da moramo ustvariti, ne samo za mlade, ampak za 
vse generacije, neke konstantne dogodke. Najlažji in najhitrejši 
ukrep je izkoristiti vsa društva, glasbeno šolo, vse kar imamo, 
kjer lahko brez večjih stroškov vedno kaj naredimo. Lep primer 
je, ko gre v soboto čez mesto pihalni orkester, se ljudje že ustav-
ljajo, posedijo, poklepetajo, nekaj se zgodi. Skratka, potencial 
tega kar že imamo, kaže izkoristiti. Kar koli delamo, ne sme biti 
plehko. Dogodek, prireditev mora biti dobra, kakovostna, z vse-
bino in potem pritegne vse generacije. Konkretno, za mlade 
je ogromno prostora za dogodke v Khislsteinu, ki se mi zdi po 
krivici prazen, saj je čudovito urejen, ogromno sredstev je bilo 
investiranih vanj. To upravlja Zavod za turizem Kranj, ki bo zago-
tovo vesel, če se bodo tam oblikovale skupine mladih.

Po čem se boste razlikovali od svojih predhod-
nikov?
Ena od glavnih stvari, za kar menim, da bo glavna razlika, je, 
da se stvari lotevam sistemsko. Pogledam strateško od daleč in 
rešujem stvari od vrha navzdol. Dobil sem občutek, da je v lokal-

ni samoupravi tako, da vsak prihiti do župana in računa na odo-
britev prošnje. Zato se sredstva preveč drobijo, stvari se rešujejo 
parcialno, nekega oprijemljivega učinka pa ni. Projektov se 
bomo lotevali res sistemsko, zato tudi napovedujemo rebalans 
proračuna, saj bomo strategijo delali na dolgi rok. Moje stališče 
je, da občina najbolje deluje takrat, ko nikomur ni potrebno 
poznati župana, da se kaj uredi. Spremenil bom način dela, ko-
likor je le mogoče znotraj zakonodaje. V prvi vrsti sem gospo-
darstvenik, šele potem politik. Konkretni ukrepi se že dogajajo, 
trudimo se zmanjšati obseg administrativnih postopkov. Odnos 
do reševanja zadev bo usmerjen na občana. Bil sem prijetno 
presenečen nad strokovnostjo zaposlenih na občini. Vsi so pri-
pravljeni delati, manjka pa usmeritev, da je potrebno občanu 
rešiti problem. Naredijo korekten dopis, strokoven, pravno pod-
prt, ki pa ne reši situacije. Po novem je zdaj prisotno osnovno 
pravilo, ki ga vsakič znova ponavljam, pojasnujem, uvajam, 
ker stvari se ne spremenijo čez noč, da obstajata najmanj dva 
načina odnosa do občana. Eno je, da rešiš njegov problem, 
kar je idealno, drugo pa, če je zadeva nerešljiva zaradi financ, 
zakonodaje, da se toliko časa z njim pogovarjaš, pojasnjuješ, 
osveščaš, da je situacija prav razumljena z obeh strani. Potrebna 
je komunikacija na terenu, poslušati ljudi in dejansko pogledati, 
kaj je možno narediti. Odnos mora biti usmerjen v rešitev in ne 
v birokracijo. 

Imate za naše mlade bralce kakšen dober 
življenjski nasvet oziroma kaj bi jim sporočili, ne-
kaj, kar je tudi vam pomagalo skozi življenje, do 
uspešne kariere…
Bom uporabil kar tisto, kar povem svojima otrokoma in sodi v 
okvir tega, kaj bosta delala naprej v življenju. Vemo, da je brez-
poselnost velika, da mladi težko dobijo službo in moj nasvet 
je, ko boste doštudirali in iskali službo ali pa še prej, ne sedite 
doma, ne pošiljajte okoli prošenj in življenjepisov. Izberite si 
podjetje, v katerem bi najraje delali pa naj bo kranjsko, slov-
ensko ali pa svetovno. Pojdite tja in se javite, da bi želeli delati 
brezplačno. Odmislite dvome, kdo me bo pa sprejel, to zakon-
sko ni mogoče in podobno. Sam pravim, da je mogoče. Vztra-
jajte, slej kot prej bo nekdo opazil vašo trdno voljo. In če delaš, 
tudi če delaš brezplačno, je bolje, kot če sediš doma, saj tudi 
doma sediš brezplačno. Ogromno se naučiš, ljudje te spozna-
jo, slej kot prej se bo našla priložnost v podjetju in takrat vas 
bodo že poznali, nakaj boste že naučeni. Ravno tako kot recimo 
študenti, ki delajo v podjetju po eno ali pa dve leti, ko se odpre 
delovno mesto seveda vzamejo tistega, ki že vedo zanj. To bi bil 
moj nasvet. Ne omejujete se s tem, kaj je možno, postavite si 
zelo visok cilj - tam bi rad delal - in pojdite tja.

Manja Gatalo

   Ksaver Šinkar

Prenutno smo Kranjčani navajeni, da ne 
hodimo v mesto, ker se nekaj časa tu ni 

nič dogajalo. 
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Za tiste, ki ste že malo pozabili, ali za 
tiste, ki sploh ne veste kaj ZViS prinaša 
in predvsem za tiste, ki mislite, da se 
vas to ne tiče, naj na hitro obrazložim 
glavne točke zakona. Protesti so 
prihajali predvsem z naslova šolnin. 
ZViS, so trdili, naj bi bil usmerjen k 
omejevanju brezplačnega šolanja 
in posledično k privatizaciji javnega 
šolstva. Vendar, glede na zakon, naj 
bi vsak posameznik še vedno ohranil 
pravico do brezplačnega študija (enkrat 
v življenju) na prvi, kot tudi na drugi 
bolonjski stopnji, ob predpostavki, da 
je opravil zrelostni izpit. In sedaj bo 
to lahko storil vsak posameznik, ne 
glede na njegovo starost, v kolikor še ni 
izkoristil te pravice. 

Zakon visokošolskim zavodom dopušča tudi večjo fleskibilnost 
glede obsega oziroma dolžine njihovih programov. Programi so 
z bolonjskim sistemom postali fiksirani na tri leta v prvi stopnji 
in nato dve leti v drugi. Visokošolski zavodi bodo sedaj lahko 
prvo stopnjo zastavili med tremi in štirimi leti, in posledično 
drugo stopnjo med enim in dvema letoma. Skupno pa 
dvostopenjski program ne sme presegati pet let. Do te točke je 
vse v najlepšem redu. 

Spremembe pa se vendarle obetajo tudi na tržni strani 
izobraževalnega procesa. Študij se bo tako delil na brezplačni 
in plačljivi ter na drugi strani na delni in redni. Delni študij, 
kot noviteta, bo omogočal posameznikom s posebnim 
statusom (zaposleni, starši, športniki) neovirano visokošolsko 
izobraževanje, prilagojeno na daljše časovno obdobje. Kar 
pomeni več letnikov za enako število obveznosti. Dejstvo, ki 
ga ni želela prezreti nobena študentska organizacija/svet/

sindikat ali kakršnakoli druga oblika študentske povezave, z 
izjemo temeljne ŠOS, izvira predvsem z naslova povečanega 
odstotka študentov, katerim bodo visokošolski zavodi lahko 
zaračunali kar konkretno vsoto denarja, če bi se ti želeli udeležiti 
izobraževalnega programa na njihovi ustanovi. Oziroma, če se 
drugače izrazim, bo treba za izobraževanje odšteti kar zajetno 
vsoto denarja. Trenutno se šolnine v Sloveniji gibljejo med 
2000 in 3000 evri in, če nas svetovni trendi kaj učijo, se te lahko 
samo še povečajo. Zmanjšale se skoraj zagotovo ne bodo. Tudi 
v temu primeru je vendarle potrebno upoštevati določene 
predpostavke. Visokošolski zavodi morajo, preden se spustijo 
v zaračunavnje šolnin, nujno zapolniti vsa redno razpisana 
mesta. Če vlada torej ne bi določila nekega minimalnega števila 
rednih študentov za posamezni izobraževalni program, potem 
lahko izobraževalne ustanove »prosto po Prešernu« določajo to 
najnižjo stopnjo. Ob strogih varčevalnih ukrepih vlade, ki svoje 
reze omejuje predvsem na kulturo, zdravstvo in izobraževanje, 
nas nadaljno zniževanje števila gratis redno vpisanih študentov 
ne bi smelo presnetiti. Takšna ureditev izobraževanja predstavlja 
odličen temelj za prihodnjo delitev na bolj kvaliteten privaten 
in nižje kvaliteten javni študij. Oziroma obdobje, ko kvalitetna 
izobrazba postane privilegij in ne več pravica.

V skladu z zakonom lahko status študenta uveljavlja katerikoli 
posameznik, ki je vpisan na visokošolskem zavodu. Velja pa 
toliko časa, kot traja posamezni študijski program, podaljšan 
za eno leto. Posameznik ima pravico do dodatnega leta, ki 
pa je lahko bodisi absolventsko, ponavljajoče ali prepisno. 

Vsi imamo radi študentski status. Prinaša nam številne 
ugodnosti. Osebno ne vem kaj bi brez njega. Kje in kako bi si 
v času počitnic prislužil tistih par dodatnih evrov ob odsotnosti 
statusa, mi je nepredstavljiva ideja. Prav tako bi verjetno ob 
odsotnosti študentskih bonov izgubil še tistih par kilogramov, 
ki jih trenutno imam. Zakon o spremembah in dopolnitvah 
Zakona o visokem šolstvu – ZViS-J št. 85/14, kot se glasi 
uradno v zadnji različici, neposredno ne ureja “problematike” 
navideznega oziroma fiktivnega opisa. V ta namen je vlada in 
ostali uradniki, ki sedijo za svojimi mahagonijevimi mizami, 
odeti v Murina oblačila (saj podpirajo domače gospodarstvo) 
sestavila Zakon o spremembah in dopolnitvah Zakona o 
višjem strokovnem izobraževanju (ZVSI-A), kot ZViSovega 
zlobnega bratranca. Ta določa, da posameznik, ki je bil že tri 
leta vpisan v študijski program visokega šolstva, izgubi pravico 
vpisati se v redni program višjega strokovnega izobraževanja. 
V primeru neizpolnjevanja študijskih obveznosti imajo sedaj 
strokovno-izobraževalne ustanove pravico izključitve brez 
obrazložitve. Na tej točki je vredno omeniti, da posamezniki, ki 
se naravno poslužujejo fiktivnega vpisa, tega ne počnejo, ker 
bi si to neznansko želeli. Študentsko delo ponavadi ne zajema 
managerskih pozicij v multinacionalnih firmah. To so majhna, 
nepomembna dela, ki se jih noben drug Slovenec noče več 
posluževati. S študentskim delom posamezniki običajno 
rešujejo svoj socialni položaj. Ob trenutni neizprosnosti 
delovnega trga pa še toliko bolj. 

Kot že povedano, morajo večino rezov utrpeti izobraževalni 
programi, kljub konstantnemu opominjaju tistih zgoraj, da so 
otroci naše največje bogastvo in da je fleksibilnost na trgu dela 
moč doseči le s kvalitetno izobrazbo, saj ta omogoča hitrejše 
prilagajanje na spremembe. Morda pa imamo ljudje samo 
drugačne poglede na vprašanje kvalitetne izobrazbe. Glede 
na trenutne vladne ukrepe lahko vidimo, kam se usmerja 
naša politika. Ali res želimo, da nam zgled predstavlja ameriški 
izobraževalni sistem? Nove spremembe Zakona o visokem 
šolstvu zaenkrat takšnega sistema še ne vzpostavljajo, vendar 
nanj subtilno nakazujejo. Postopna degradacija javnega šolstva 
in vedno večje število privatnih šol, univerz, vrtcev s ponudbo 
kvalitetnejše, plačljive izobrazbe. In na drugi strani raja, za katero 
se ne bo noben trudil, razen tista peščica učiteljev o katerih 
se bo potem snemalo hollywoodske uspešnice. Karikiram. Pa 
srečno novo leto.

 Rok Artiček

  Miha Horvat

iZViS 2.0
Še pomnite tovariši in tovraišice, ko ste na Kongresnem trgu aprila letos 
vsi v en glas kričali “Naj ZVIS izvisi,” v nasprotovanje novemu Zakonu o vi-
sokem šolstvu? Bilo je zaman. Zakon je bil potrjen, pred kratkim tudi s stra-
ni Združene levice, ki je predstavljala prvo bojno linijo v boju za pravico do 
izobraževanja. Sodni dan je pred vrati. Zakon naj bi v veljavo stopil s prvim 
januarjem prihodnjega leta. 

Delni študij, kot noviteta, bo omogočal 
posameznikom s posebnim statusom 

(zaposleni, starši, športniki) neovirano 
visokošolsko izobraževanje, prilagojeno 

na daljše časovno obdobje. 

Na tej točki je vredno omeniti, da 
posamezniki, ki se naravno poslužujejo 
fiktivnega vpisa, tega ne počnejo, ker bi 

si to neznansko želeli.

www.bc-naklo.si
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Študentska prehrana je bila prvič subvencionirana s strani države daljnega leta 1992, kar pomeni, da je tradicija bonov mor-
da celo starejša od več kot polovice trenutnih študentov. V tem času smo od papirnatih bonov napredovali na high-tech 
plačevanje z mobilnimi telefoni in posebnimi karticami, koriščenje bonov se je časovno omejilo, cena doplačila pa se je višala 
hitreje, kot so rasle subvencije. Seveda se je razmahnila tudi ponudba.
Prva se je na seznamu preizkušanja brbončic, vonjav, živcev ter obravnavanja študentov znašla Gostilna pri Viktorju, ki se 
ponaša s 35-letno tradicijo priprave jedi. Pravijo, da je njihovo vodilo kvalitetna ponudba in zadovoljni gostje. Na splošno ponu-
jajo mesne in ribje jedi, vegetarijanske jedi, jedi z žara in različne sladice. Jedilnik dopolnjujejo s sezonskimi jedmi in dnevno 
ponudbo malic ter kosil. Gostilna pri Viktorju se nahaja ob Oldhamski cesti v Kranju, pri tistem križišču, kjer se zavije za bazen. 

RAZISKUJEMO

Pizzeria Tonač Čirče
Kot drugo v nizu raziskovanja ponudnikov študentskih kosil, smo pod drobno-
gled vzeli Pizzerio Tonač v Čirčah. Morda se vam zdijo Čirče odročna lokacija, 
vendar vam gostišče nudi parkirne prostore, avtobusna postaja kranjskega 
mestnega prometa je oddaljena le 50m, poskrbljeno pa bo tudi za kolesarje. 
Picerija v tipičnem slovenskem slogu vam bo vlila občutek domačnosti, cena 
študentskega bona (3,20 EUR) pa vas bo opomnila, da smo na Gorenjskem. 
Tudi za dijake so cene dostopne. Cene pic se gibljejo od 5,2 EUR dalje in ver-
jemite, lahko si jo razdelita dva. 

 Gaja Pretnar

  Miha Horvat

Ambient

Postrežba: 

Velikost porcij:

Okus:

Pestrost ponudbe na bone:

Zaradi velikega števila prisotnih, smo se nastanili kar v sobi za zaključene 
družbe. Sam ambient je prijetno klasičen oziroma natančneje, klasičen 
ambient slovenskih picerij. S to oznako imamo v mislih leseno pohištvo, 
mize prekrite z dvojnim slojem prtov, na mizah solnice, svečke ter rožno 
dekoracijo in seveda ponavljajoče se pesmi Radia 1. Glasba oziroma radio 
je bil občutno preglasen, izbor pesmi pa je bil zahtevnemu študentskemu 
uhlju neugoden. Druženje in obedovanje so občasno zmotile še glasne 
radijske reklame. Eno izmed ocenjevalk je žal vsake toliko zajel tudi hladen 
zrak iz vhodnih vrat. 

Zahvaljujoč sodelavcu Christianu, ki je natakarja nehote seznanil z našimi 
nameni, naše ocenjevanje ni bilo nič kaj diskretno. Sicer smo bili že od pri-
hoda deležni simpatičnosti in vljudnosti natakarja Mikija, vendar se nam 
dozdeva, da se je odnos po razkritju naše agende malce spremenil. Smo 
morda ustvarili umetne pogoje? Kakorkoli že, gospod Miki nas je tako vljud-
no sprejel, brez nerganja postregel s klasičnim študentskim kozarcem vode 
ter nas zabaval z ravno pravo mero šaljivosti in vljudnosti. Postreženi smo bili 
v primerno hitrem časovnem obdobju, tudi hrana je prišla dokaj istočasno. 

Porcije juhe, solate in sladice so normalne velikosti, medtem ko so porcije 
glavnih jedi velike do ogromne. Predstavnicam ženskega spola bi verjetno 
zadostovala samo glavna jed, potem pa si predstavljajte, kako napokane 
boste po vseh štirih (jap, štirih!) hodih. Tudi v primeru, če se odločite za 
malo pico, juho, solato in sladico, namesto zgolj velike pice, boste zago-
tovo siti. Če vam slučajno ostaneta kos ali dva, brez sramu vzemite ˝za s 
sabo˝. Konec koncev smo Gorenjci. 

Prvi hod je predstavljala dnevna gobova juha, ki požela pohvale. V gobovi juhi so dejansko bile gobe, kar se pri študentskih 
juhah poredko zgodi. Juha je bila ustrezno začinjena, zelo okusna, a morda le malo preslana. Pri mešani solati gredo poh-
vale količini, raznolikosti sestavin ter svežini solate. Solati so sledile glavne jedi in sicer losos na žaru s pečenim krompirjem 
ter njoki carbonara. Slednji so bili deležni pohvale vseh okuševalcev, več kot zadovoljiva je tudi količina omake in slanine 
v njej. Po mnenju nekaterih sodnikov je bila to najboljša jed večera. Če pa se vrnemo k lososu, imamo popolnoma drugo 
zgodbo. Meso je bilo prepečeno, pusto  in neokusno, krompir po mnenju mnogih povprečen, po mnenju strokovnakinje 
iz Šenčurja pa brez okusa. Pice so nato prispele istočasno (+) in vsi smo se zakadili v vizualno najbolj atraktivno kebab pico. 
Pohvale gredo kebab mesu na pici, saj je bilo dobro pripravljeno, ustrezno slano in mastno. Klasična pica (pelati, šunka, sir) 
je bila klasično dobra. Za osebno presenečenje je pri meni poskrbela vegetarijanska pica. Zanimiva izbira zelenjave (beluši, 
jajčevci, olive*), ravno prav obložena. Hura za gorgonzolo, čeprav ni bila ravno najbolj aromatična. Pohvaliti gre testo za 
pice, ki je ravno prav slano, okusno in hrustljavo zapečeno. Tudi debelina pic je bila ustrezna (beri 2-3mm na sredini, bogat 
rob), zabeležena je bila le ena pripomba in sicer presuho/prepusto testo. Za konec so nam postregli še z toplim jabolčnim 
zavitkom, ki je pogrel tako naše (že prepolne) želodce kot srca. 

Nad pestrostjo ponudbe, ki si jo lahko privošči študent na bon, smo bili 
resnično pozitivno presenečeni. Velika ponudba pic, od klasičnih do bolj 
gurmanskih, ribje jedi, zrezki, ocvrte jedi, solatni krožniki in testenine. V 
vsakem od omenjenih sklopov se nahaja od 5-10 (pic tudi več) različnih 
jedi. Razmerje med ponudbo mesnih in vegetarijanskih jedi je sicer krepko 
na strani mesa, vendar imajo vegetarijanci kljub temu na voljo zadovoljivo 
število jedi, med katerimi lahko izbirajo. Izpostavili bi tudi možnost naročila 
ali zgolj velike pice ali pa male pice s preostalimi tremi hodi.

domačnost 

vljudno osebje, dober pribor

velike porcije

priporočamo pice in testenine

pestra ponudba

dobro poskrbljeno tudi za 
vegeterijance

glasen radio

morebitno ustvarjanje umetnih 
pogojev ocenjevanja

prevelike porcije

odsvetujemo jedi, ki niso značilne za picerijo

/

AMBIENT VELIKOST PORCIJE OKUS POSTREŽBA PESTROST 
PONUDBE NA BONE

SKUPNO 
POVPREČJE 2,5 4,3 3,5 4,1 4,4

CENA ŠTUDENTSKEGA BONA:  3,20 EUR SUBVENCIJA: 2,63 EUR

3,8/5

*olive so sadež

Če torej povzamemo celotno izkušnjo v Pizzerii Tonač s tremi besedami, se glasi: ˝Študent naj bo!˝. V piceriji boste kot 
študent postreženi enakovredno ostalim gostom, izbirčni glede hrane boste zagotovo odkrili pravo jed za vas, izbirčni glede 
glasbe boste zamižali na eno uho, vsi pa boste restavracijo zapustili z odpetim gumbom na hlačah. 
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Od kod ideja za to serijo?
Naša skupina IRE Studios se je odločila, 
da bi začeli snemati nekaj svojega. 
Ne samo za druge, kot smo to počeli 
prej. Enkrat sva se s Tadejo Tomšič, 
predsednico kulturno-umetniškega 
društva »Toj to!«, naključno srečala na 
avtobusu in tako sva se dogovorila za 
sodelovanje. Nato smo skupaj kakšne 
tri ali štiri mesece »metali« na kup svo-
je ideje in na koncu izbrali najboljšo. 

Kakšen je bil prvotni cilj 
snemanja Naključij?
Prvotni cilj je bil nabirati prepotrebne 
izkušnje  in reference za naprej, saj so 
te izredno pomembne. Preizkusili smo 
se tudi na novih delovnih mestih, saj 
smo bili do sedaj vedno vsi več ali 
manj asistenti, s tem projektom pa smo se preizkusili tudi na 
drugih pozicijah. Seveda pa smo poskusili tudi narediti en pro-
jekt, ki ni preveč klasičen v Sloveniji, saj so na Youtubu večinoma 
komične serije, takih z resnejšo tematiko pa je bolj malo.

S čim pa se IRE Studios sploh ukvarja?
To je avdio-vizualna skupina. Smo kolegi, ki se dobimo in po-
magamo pri snemanju, ko nas kdo pokliče. Pomagali smo že pri 
enem celovečercu, pri katerem smo se veliko naučili. Snemali 
smo tudi že koncert skupine Dan D. Take stvari počnemo. 

V seriji sem opazil veliko zahtevnih kadrov 
veliko različnih kostumov, potrebnih za sne-
manje. Koliko časa ste porabili za snemanje 
vseh epizod? 
Dolgo so trajale že same priprave na snemanje. Scenarij smo 
razdelili na epizode in za vsako napisali, kateri kostumi in ostali 
rekviziti so potrebni. Za vsak del posebej smo imeli z igralci tudi 
igralske vaje. Z direktorjem fotografije sva za vsak kader posebej 
narisala tlorise ter postavitev kamer in luči. Vsi kadri, ki so bili v 
epizodah, so bili torej že zamišljeni, tako da smo se na snemanju 
ukvarjali bolj ali manj z igralci. Vsega skupaj smo imeli štirinajst 
snemalnih dni, od tega smo pet dni snemali v zaprti sobi. Tako 
dolgo snemanje je razumljivo, saj so epizode skupaj dolge 
približno 45 minut, kar je že za polovico celovečernega filma. 

Kje pa se nahaja ta soba, kjer poteka doga-
janje?
Ta soba se nahaja na Bazenu v Kranju, ostale lokacije pa so tudi 
več ali manj po Kranju. V epizodah lahko opazujete dogajanje 
v knjižnici, pred Prešernovim gledališčem, v Rondo baru, klubu 
Extreme, pred Fakulteto za organizacijske vede, na železniški 
postaji in še na nekaterih lokacijah v okolici. 

Koliko ljudi sodeluje v projektu in kako ste jih 
izbrali?
Imamo šest glavnih igralcev, od tega jih je pet iz društva »Toj to!,« 
mnogo ljudi pa sodeluje tudi pri produkciji. Naredili smo tudi 
nekaj intervjujev za dodatne člane ekipe, ki so nam priskočili 
na pomoč iz Inštituta in akademije za multimedijo (IAM) ter z 
AGRFT-ja. Za igralce je bilo to večinoma nekaj novega, saj so bili 
vsi, bolj kot kamer, vajeni gledaliških odrov. 

Kako ste zb(i)rali sredstva za projekt in koliko 
jih je bilo potrebno zbrati?
Vsi sodelujoči v seriji so podpisali pogodbo za neplačano sode-
lovanje, saj sredstev pač nismo imeli. Občina nam je prispevala 
1250, društvo 800, okoli 1300 evrov pa sem prispeval sam. 
Večji del tega denarja je šel za snemalno opremo in za stroške 
prevoza ter za prehrano. Te kostumi, ki jih lahko vidite, pa so 
večinoma naši. 

Po novem letu bo nekje v Kranju tudi projek-
cija vseh epizod. Sta moda čas in lokacija že 
točno znana. Kaj lahko pričakujemo tam?
Zaenkrat se za čas in lokacijo še dogovarjamo. Tam bodo vsi deli 
združeni in malo prirejeni, saj v film ne moremo vključiti vsega, 
ker ni enaka napetost kot pri epizodi. Film bo trajal približno 40 
minut. Za združitev v film smo se odločili tudi zato, da lahko 
svoje delo pošljemo na festivale. 

Kaj se vam zdijo plusi in minusi projekta?
Bom začel kar z minusi. Prva velika slaba stvar je, kot sem že 
omenil, da nismo imeli dovolj denarja. Ker projekt ni bil plačan, 
so nekateri ljudje tudi odpovedali sodelovanje. Zaradi istega ra-
zloga smo imeli tudi težave z organizacijo, saj je ob neplačanem 

delu težje nabrati vse igralce na kup in se dogovoriti za skupni 
termin, ki bi vsem ustrezal. Snemanje se je tako razvleklo na pet 
mesecev, namesto, da bi snemali naenkrat, kot to počnejo pri 
profesionalnih produkcijah. Druga slaba stvar je bila, da nismo 
imeli izkušenj, ki pa smo jih skozi snemanje pridobili in tako smo 
že pri dobrih točkah. 

Najbolj zanimiva stvar pri tem snemanju je 
bila, da so bili nekateri prizori improvizirani, 
igralci pa vse do konca niso videli celotnega 
scenarija. 
Za ta zanimiv režiserski pristop sem slišal na neki filmski delavni-
ci na Portugalskem. Igralci ne poznajo zgodbe. Z vsakim pose-
bej delaš na njihovem liku in jim daš osnovne smernice. Na 
snemanju tako ti igralci odigrajo povsem improviziran prizor, 
zato so tudi reakcije igralcev boljše, pristnejše. V zaprti sobi je 
bilo nekaj stvari napisanih, toda najboljše posnetke smo dobili 
prav iz improviziranega igranja. Prav zato smo snemali prizore iz 
»flashbacka« že prej, da so si igralci lažje predstavljali svoje like 
ter so znali na različne situacije primerno odreagirati. Vsakemu 
smo torej dali domačo nalogo, da je svoj lik preučil, kasneje pa 
smo z vsakim izmed njih imeli tudi posebne improvizacijske 
vaje, da so se lahko igralci čim bolj poistovetili z likom. Zdi se 
mi, da je bila improvizacija igralcev skozi vsako epizodo boljša 
in na koncu jim je celo uspelo povedati točno to, kar smo imeli 
zapisano v scenariju.

 Rok Škrlep
  Ksaver Šinkar

Ali verjamete v naključja?
Kranju se rojeva nova serija. IRE studios je v sodelovanju s KUD-om »Toj to!« 
posnel pet epizod spletne serije Naključja. Vse epizode so že na internetu, 
po novem letu pa bo v Kranju sledila projekcija filma, v katerem so vsi deli 
združeni v film. Pogovarjali smo se z Irenejem Vidom Bošnjakom, režiserjem 
in scenaristom serije. 
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Kakorkoli, pri nas³ se v skladu s tradicijo obnašamo, kot da ima-
mo zimo in nasproti tradiciji, ker v trgovinah furamo praznike 
vsaj od 20. novembra naprej. Zapikovci – vestni spremljevalci 
najbolj pomembnih dogodkov v državi in svetu – smo se tako 
3. decembra odpravili v, kot je verjetno že n-tič poudaril najbolj 
znani slovenski župan Zoki, najlepše mesto na svetu, kjer so 
uradno odprli⁴ sezono veselega decembra. S prižigom novole-
tnih lučk, seveda.
Med prazničnim curljanjem dežja se je ob peti uri proti 
Prešernovemu trgu premikala nič kaj praznično razpoložena 
množica ljudi, opremljena s pametnimi telefoni za proiz-
vodnjo sebkov⁶ in ti. hashtagov⁷ v slogu #ninamhudga, 
#lepelučkešelepšijaz, #dejmikuhanca ali #bejbeserazvajamo. 
Ker dogodek, na katerem nekdo premakne stikalo, pač ne bi bil 
dogodek, je pred težko pričakovanim trenutkom svoje mesto 
dobil tudi kulturni program, ki se je izvrstno podal k vonju po 
prežganih klobasah in kislem kuhanem vinu. 

Program je bil močno zaznamovan z zvoki harmonike in zanos-
no domačijsko poetiko⁸, avtorji pa se kljub temu niso ustrašili 
kritike odtujenosti v sodobnem svetu⁹. Zaradi vremenskih nepri-
lik je bil, če sem med svojim negodovanjem spričo neugodnih 
pogojev na prizorišču pravilno ujel, skrajšan, za kar se toplo za-
hvaljujem. Težko pa bi našel kakšno dobro besedo za tonskega 

mojstra¹⁰, ki je s hreščanjem in visoko jakostjo zvoka skrbel, da ob 
domačni toplini programa obiskovalci ne bi slučajno zaspali¹¹. Za 
najboljšo točko tega dela izleta je poskrbela naša draga Gaja, ki 
je pri srcu prinesla prisrčnico in nam tako še bolj prirasla k srcu!
Zatem je na oder stopil gospod Zoki, znameniti župan Ljubljane, 
za katerega sem dobil občutek, da psihično ni ravno zares priso-
ten. Na hitro je odžebral nekaj klasičnih iz njegovega reper-
toarja¹², potem povedal, da “otroci so naš največji zaklad, pogo-
varjajmo se”, nato pa hitro naznanil odštevanje do prižiga. Ta je 
bil morda spektakularen, če si ga opazoval z grajskega hriba ali 
kakšnega balkona, če pa si zadevo spremljal z nadmorske višine 
Tromostovja, si imel priložnost videti predvsem kako fletno 
pikčast je dežnik tvoje sosede.
Na moje veliko veselje se je s tem prireditev končala, kar je po-
menilo, da smo se morali samo še prebiti čez neskončno gnečo, 
nato pa smo končno lahko v miru iz plastičnih kozarčkov srkali 
vroče kuhano vino in zbijali neslane šale o našem lumbersek-
sualcu¹³.

Ob takšnih lepih tre-
nutkih si le kdo drug, 
kot pa "Slovencl" post-
avi vprašanje: "Kuga pa 
je tko drgač kt pr ns?" 
Seveda, ker sem to le 
jaz - večni komplika-
tor - se je to tudi res 
zgodilo! Dobrodošli v 
kratkem nacionalnem 
primerjalnem vodiču 
razlik med Beogradom 
in Kranjem. Prvo kot 
prvo, če želimo nared-
iti tako primerjavo, je 
nemogoče upoštevati 
mnenje "Slovenclna." 

Potrebujemo srbskega dopisnika in kot nalašč "Slovencel" tudi 
pozna primerno osebo za to delo. 

Naj vam predstavim Katarino Bošković, 22-letno dekle, ki 
obiskuje Fakulteto za umetnost v Beogradu. Njena posebnost 
je, da v denarnici hrani kar dve osebni izkaznici. Katarina je 
tako državljanka Republike Srbije kot tudi Republike Sloveni-
je, saj je njen oče Srb, mati pa Slovenka. Prav zato je Katarina 
pogosto na obisku pri starih starših na Gorenjskem. Priskrblje-
no imamo lokalno vodičko, potrebujemo pa le še nekaj os-
novnih družbenogeografskih podatkov, ki nam bodo služili kot 
izhodišče. Srbska prestolnica Beograd je administrativno, kul-
turno in gospodarsko središče države, ki pa obenem drži tudi 
naziv metropole po številu prebivalcev. V ožji okolici mesta živi 
kar 1,3 milijona prebivalcev, med njimi je tudi približno 2.000 
Slovencev. Mesto in njegova okolica se raztezata na površini 
okoli 3.000km2 v severnem delu države na sotočju reke Save 
in Donave. 

Katarina pravi, da je Beograd zelo težko primerjati s Kranjem, ki je 
v tem primeru bolj vasica, kot pa mesto. Zato sva se odločila, da 
poiščeva razlike v načinu življenja med Kranjem in Beogradom. 
Ugotovila sva, da se razlikujemo predvsem po dojemanju časa. 

V Beogradu ni pomembna ura ali celo dan, v katerem se začne 
načrtovati, kaj se bo delalo na večer. Res je, da nam je skupno 
to, da je čas druženja oziroma popivanja omejen na večerne 
ure, ampak samo načrtovanje se v Beogradu začne kakšno uro 
prej, preden se odide zdoma, to pa se ponavadi zgodi po deseti 
uri zvečer. Pri nas pa samo dogajanje med tednom, z izjemo 
Ljubljane, potihne po deseti uri, med samim tednom pa tako 
zgolj načrtujemo dogajanje za vikend. Problem mogoče tiči v 
tem, da ima Beograd alternativno sceno razvito že zelo dolgo. 
Tudi v Kranju je alternativa sicer zelo dobro razvita, ampak kot 
pravi tudi Katarina, je odnos tukaj zaradi majhnosti bolj intimen, 
kar je za obiskovalce verjetno tudi bolje.

Razlika je tudi v omejenosti na mesto, kjer živimo. Slovenija 
je zaradi svoje majhnosti zelo povezana, kar se nam prebival-
cem zdi precej samoumevno. Pri nas ni nič kaj posebnega, da 
ima skoraj vsak v družbi izpit za avto. Ko se odpravimo na žur, 

zapustimo svoj kraj in se odpravimo v sosednje mesto. V Beo-
gradu temu ni tako, v družbi ima mogoče vsak tretji vozniško 
dovoljenje o samem avtomobilu pa v veliko primerih lahko 
zgolj sanjamo, pove Katarina. Dogajanje je tako osredotočeno 
na mesto, premiki izven mesta pa so redki.

Pogovor s Katarino se je bližal koncu in prišla sva do skupne-
ga zakjučka. Čeprav živimo načrtovan in dokaj hiter tempo 
življenja, Kranjčani še vseeno ohranjamo svoj predalpski mir. 
Beograd pa na drugi strani živi svoje počasno, glasno in kul-
turno obarvano življenje na Balkanu.

 Domen Žalac
  Domen Žalac & Katarina Bošković

Ta veseli dan ali kako je prisrčnica  
premagala dež
Vsako leto enkrat konec najde, mesta po bogatem delu sveta pa se od njega 
poslavljajo tako, da neskončne količine denarja prelijejo na račune proizvajal-
cev novoletnih lučk, elektrodistribucijskih podjetij in ponudnikov pirotehničnih 
izdelkov¹. Tretji svet dobi humanitarno pošiljko dve leti starih razgledic mes-
ta luči v zimskem času in pomilovanje v obliki koncerta zvezdnikov, ki se 
sprašujejo, ali ubogi lačni Afričani sploh vedo, da je božič².

PO RODNI GRUDI KULTURŠOK

Za najboljšo točko tega dela izleta je 
poskrbela naša draga Gaja, ki je pri srcu 
prinesla prisrčnico in nam tako še bolj 

prirasla k srcu!

 Dejan Rabič
  Ksaver Šinkar

¹ Ne zares neskončne. Ampak zagotovo velike – ognjemet v Abu Dhabiju decembra 
2009 je stal 20 milijonov dolarjev (cca. 16 milijonov evrov).

² Nima veze, da je na primer  87% prebivalstva Liberije kristjanov.

³ “Pri nas” mišljeno kot razviti del sveta.

⁴ Odprli je slovenska sopomenka za otvorili, čeprav tega z izjemo slavistov (hehe!) 
nihče ne ve. Beseda otvorili je namreč hrvatizem⁵.

⁵ Po mnenju slovenistov besede, ki so zgodovinsko bile podtaknjene v slovenski jezik, 
da bi ogrozile njegovo siceršnjo klenost.

⁶ Klen slovenski izraz, v tujini poznan kot selfie.

⁷ V tujini med mladimi prav tako zelo razširjen izraz, za katerega pa na žalost ne poz-
nam slovenske ustreznice.

⁸ “srečni doma”, “zvezde”, “pot”

⁹ “ne poznamo se, čeprav si gledamo v obraz”

¹⁰ Menim, da bi brez težav delo dobil tudi v Abu Ghraibu ali kaki podobni ustanovi za 
prostovoljno pridobivanje priznanj.

¹¹ Vlaga in temperature blizu nič stopinj so verjetno dobra podlaga za podhladitev 
in kakšen prehlad, tako da bi se mu morda morali zahvaliti, čeprav sam še dva dni 
kasneje nisem slišal na levo uho.

¹² Za primer glej drugi odstavek tega besedila.

¹³ Več o tej modni smernici za zimo 2014/15 si preberite na internetsih.

Nekoč kraljevina, danes dve republiki
Beograd. Turistična destinacija mnogih študentov. Nočne zabave na splavih, 
dnevno počivanje v parkih ter dolgo popoldansko posedanje ob dezvi turške 
kave in ratluka, ki se postopoma prelevi v večerno pitje piva in rakije. Življenje 
se preprosto upočasni.  

Katarina pravi, da je Beograd zelo 
težko primerjati s Kranjem, ki je v tem 

primeru bolj vasica, kot pa mesto. 
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Plezalni dnevi Kranja
Plezalni dnevi Kranja, ki se odvijajo v Športni dvorani Zlato polje v Kranju, so 
letos potekali že devetič. Ena izmed največjih športnoplezalnih prireditev v 
Sloveniji je tudi letos privabila številčno občinstvo. Nekaj utrinkov so ujeli tudi 
objektivi naših fotografov.

  Grega Valančič & Žiga Zupan
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Pijača
Juhu, veseli december je tu! Ne vem za vas, ampak meni to pomeni le obilico 
hrane, obdarovanj, pocukranih večerov in divjih žurov. Zvesti spremljevalec 
vseh teh čudovitih dogodivščin je seveda tudi alkohol. Kdaj zato, ker paše, 
kdaj se je preprosto treba pogreti, sprostiti ali nazdraviti. Ne želim vam pa-
metovati o posledicah, ki jih ima alkohol na naše telo – to bo storila mati, 
ko vas bo tolažila ali karala ob praznenju želodčne vsebine v korito za rože, 
policaj, medtem ko vam bo pisal kazen za kaljenje javnega reda in miru ali pa 
zdravnik med nanašanjem mavčne opore. In to je le peščica prigod, ki nam jih 
lahko zagode g. Etanol v primeru akutnega prekomernega uživanja. A zakaj 
ga potem še vedno uživamo? 

Po oralnem zaužitju se manjši del etanola v kri absorbira 
že v ustni votlini, največji del pa v tankem črevesju. Kako 
hitro se bo absorbiral, je odvisno od prisotnosti drugih hra-
nil v črevesju in posameznika (telesna teža, metabolizem, 
pogosto uživanje alkohola, itd.). Predvsem metabolizem 
ključno vpliva na to, koliko ga ˝neseš˝. Lahko imaš srečo 
in so ti predniki podarili ugoden genetski material ter tako 
tvoje telo proizvaja večje količine encimov za metabolizem 
alkohola. Tudi v primeru kroničnega opijanja, se ti bo v orga-
nizmu povečalo število encimov in tako boš lahko spil veliko 
več kot ostali, se v pijanem stanju bolje odzival, ter naslednji 
dan lažje pričel jutro. Spet drugi pa imajo lahko tako nizko 
vsebnost metabolnih encimov za razgradnjo alkohola, da 
bodo po dveh ali treh kozarcih lažje zastrupljeni. Če ste eden 
izmed teh, potem alkoholne pijače preprosto niso za vas, 
konec koncev pa vsaka druščina potrebuje tudi odgovorne-
ga voznika. Kot smo že omenili, na absorpcijo alkohola lahko 
vplivaš tudi s prehrano oziroma količino hrane v prebavnem 
traktu. To pomeni, da bolj kot boš imel izpraznjena prebavi-
la, hitreje se bo etanol absorbiral v kri, prej boš zgoraj brez 
plesal na šanku. Zato spoštujmo modrosti naših izkušenih 
slovanskih bratov Rusov, ter pred odhodom na zabavo pri-
griznimo košček kruha z maslom. Brez skrbi, etanol bo vsee-
no poskrbel za akcijo, le odtenek bolj umirjeno. Seveda tudi 
lastnosti zaužite pijače vplivajo na hitrost prehajanja etanola 
preko membran. Tako se na primer etanol pri višji temper-
aturi (npr. kuhano vino) in ob prisotnosti CO2  (peneče vino, 
mešanje z gaziranimi pijačami) absorbira hitreje. Ko etanol 
enkrat preide v kri, se zabava ravno začne. Zaradi njegove 
zgradbe in topnosti v vodi, etanol z lahkoto prehaja preko 
membran organov in tam nadaljuje svoje žuranje. Za nas na-
jbolj pomemben efekt doseže, ko preide krvno možgansko 
pregrado, ki sicer malo koga spusti v preko svojih ˝vrat˝, 
ampak g. Etanol ima veze. Deluje na centralni živčni sistem 
in sicer kot pomirjevalo. Pri enem ali dveh kozarčkih je tak 
efekt odličen, po večih pa prekomerno sprosti vaše telo in 
to lahko do točke, ko preprosto ne morete več stati – ne vi, 

ne kateri od vaših udov. Zato raje ostanimo pri dozi, ki nam 
zagotavlja optimalno sproščenost, motoriko, veselje, užitek, 
ter sposobnost zapeljevanja. Mar ni ravno to razlog, zakaj ga 
uživamo? 

Glavno vodilo za uživanje alkoholnih pijač je ravno užitek 
in upam, da tako tudi ravnate. S tem predvsem ciljam na 
kvaliteto in všečen okus. Razumljivo je, da si s študentskim/
dijaškim proračunom ne morete ravno privoščiti 25 let sta-
ranega viskija, po drugi strani pa razmislite, če res privoščite 
svojemu organizmu diskontno vodko, s katero bi lahko 
odstranjevali lak z nohtov ali pa žganje starega očeta, ki po 
gorenjsko obdrži celotno količino destilata. Tako vam pola-
gam na srce, ne pijte vsega, kar je pred vami samo zato, ker 
zadane, ampak pijte pijače, ki so vam okusne, dobro vplivajo 
na vaše razpoloženje, naslednji dan pa vam pustijo nor-
malno živeti življenje. V nadaljevanju vam želim na kratko 
predstaviti glavne skupine alkoholnih pijač in vas opozoriti 
na njihove napake in prednosti.

Žgane pijače
Ravno toliko, kot smo vinska dežela, smo tudi žganjekuharska 
dežela. Naj naredimo hiter pregled proizvodnje žganja. Po 
prebiranju in pranju rastlinskih pridelkov, nastopi prva in 

najpomembnejša faza žganjekuhe – alkoholno vrenje. Gre 
za biološki proces, kjer kvasovke fermentirajo enostavne 
sladkorje (ki so pogoj za potek procesa) v etanol v atmosferi 
brez kisika. Sledita prvo in drugo kuhanje, nato postopoma 
preidemo v destilacijo. Destilacija je najpomembnejši del, 
saj določa kvaliteto žganja oziroma vaš glavobol. Destilat 
delimo na tri tokove: prvi tok vsebuje lahkohlapne snovi, 
kamor spada tudi metilni alkohol in ga seveda zavržemo, 
drugi tok predstavlja 60-65% vol. alkohol in predstavlja naš 
pridelek, sledi še tretji tok, ki ga še lahko uporabimo, ampak 
s tem zmanjšamo kvaliteto žganja. Večkrat ko destiliramo, 
bolj čist in kvaliteten alkohol dobimo. Ker pa se z vsako des-
tilacijo zmanjša količina produkta, je kdaj ˝potrebno˝ malo 
pogoljufati. To se stori s krajšanjem prvega pretoka na račun 
drugega in z manjšanjem števila destilacij. Posledica tega je 
žganje z vsebnostjo več lahkohlapnih snovi, ki dajejo žganju 
neprijeten vonj in okus. Prepoznali ga boste po ostrem 
vonju, ki vas bo zaskelel v nosnicah, ter pekočem, močnem 
okusu in neprijetnem agresivnem občutku v ustih. Slednje 
imejte v mislih, ko boste kupovali žganja za nerealno nizko 
ceno ali ko boste praznili domače zaloge dedkovega žganja. 
Moje vodilo pri nakupu žganja: kupi le to, kar lahko piješ sa-
mostojno – brez dodatkov sladkih in gaziranih pijač. 

Pivo 
Na začetku razjasnimo, da pivo ni narejeno iz hmelja! Osnov-
na surovina za izdelavo piva je žito (najpogosteje ječmen 
ali pšenica), ki se ga do kaljenja namoči v vodo. Ječmen se 
nato osuši, zmelje in drozgira, dokler ne nastane žitni (npr. 
ječmenov) slad. Nastalemu sladu se nato dodajo voda in 
kvasovke. Kot smo že omenili, kvasovke v procesu alkoholne 
fermentacije predelajo sladkorje sladu v alkohol in ogljikov 
dioksid. Pred koncem se nastali pijači doda še hmelj in to rav-
no toliko, kot popra v krožnik juhe. Hmelj doda pivu značilno 
grenkobo in aromo, za vse ostale okuse piva pa je zaslužen 
slad. Piva se v grobem delijo glede na osnovno surovino – 
žito, ter glede na uporabljene kvasovke. V Sloveniji prevladu-
je uporaba kvasovk spodnjega vrenja, ki dajo pivo vrste ležak 
(lager). Ta piva so običajno svetlejša, prozornejša in naredijo 
manjšo ̋ težo˝ v želodcu. Predvsem na severu Evrope pa pre-
vladujejo piva vrste ale, ki jih proizvajajo kvasovke zgornjega 
vrenja. Ale piva so običajno temnejša, bolj sladka, bolj pol-
nega okusa in z manjšo vsebnostjo CO2. Poleg glavobola, 
boste nekvalitetno pivo prepoznali tudi po izgledu, vonju 
in okusu. Vsako pivo se mora peniti, nekatera se bolj, druga 
manj, vendar ne zaupajte pivom, ki ne pustijo na vrhu niti 
enega mehurčka. Okus ne sme biti plovek, voden ali kisel, 

pivo tudi ne sme puščati za sestavine neznačilnih pookusov. 
Pri vonju pa se vam bo večkrat zgodilo, da gostinec upora-
blja preagresiven detergent in tako vpliva na aromo vašega 
piva, zato v takem primeru preprosto prosite, naj vam koza-
rec nekajkrat splaknejo.  

Vino
Vinu bi verjetno lahko namenili kar samostojno izdajo Zapi-
ka, toliko je za povedati. Vino je alkoholna pijača, ki nastane 
kot rezultat alkoholnega vrenja grozdnega soka oziroma 
mošta. Vina v osnovi delimo na sortna vina, ki so pridelana 
iz posameznih sort vinske trte, ter zvrsti, ki so mešanice 
različnih sortnih vin. Običajno pa v študentskih letih velja le 
delitev na rdeča (ki ti umažejo zobe), bela (dvignejo kislino) 
ter cviček (ime pove vse). V Sloveniji smo predvsem mladi 
lahko izredno hvaležni, da nam vinarska tradicija omogoča 
bogato izbiro vin z ustreznim razmerjem med kakovostjo in 
ceno. Tako že za 4€ na liter dobite dokaj kakovostno vino, 
večkrat tudi sortno vino, zadovoljivega okusa in blagih po-
sledic. Morate pa se zavedati, da so cenejša vina običajno 
tudi bolj žveplana, kar vam lahko povzroči hude glavobole 
nekaj ur kasneje. Ker ste še mladi, imate še celo življenje 
časa raziskovati vino in njegove kompleksne okuse, am-
pak poskusite začeti sedaj: vsako leto odštejte 0,5€-1€ več 
za butelko, poskusite kako se ujamejo z različno hrano in 
družbo. In umrli boste zelo stari zdravi in srečni.

Likerji
Vsi smo verjetno imeli fazo Malibu rumovega likerja – prvi 
ste jo že prerasli, drugi ste ravno v njej. Vas kaj stiska v 
želodcu, ko vam ga omenim? Če je vaš odgovor pritrdilen, to 
pomeni, da ste si likerje privoščili kot glavno pijačo večerov, 
doma pa posledično zaradi prevelike količine sladkorja pol-
nili lavorje. Likerji so odlična alkoholna pijača za uživanje, 
vendar kot aperitivi, dodatki v koktajlih, sladicah ali ob njih, 
nekateri zeliščni likerji pa imajo tudi blagodejne učinke na 
zdravje (želodčne težave). Vsebujejo le 15% vol. alkohola, 
večji odmerek sladkorja, ter ustrezno rastlinsko surovino. 

Pa na zdravje!

Gaja Pretnar, dipl. inž. živ. in preh.

   Miha Horvat

Moje vodilo pri nakupu žganja: kupi 
le to, kar lahko piješ samostojno – brez 
dodatkov sladkih in gaziranih pijač.
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Aerobika je verjetno vsem dobro poznana razširjena skupin-
ska vadba, ki je primerna tako za dekleta kot tudi za fante. 
Pri sami vadbi se izvaja različne gibalne strukture, iz katerih 
zumba tudi izvira. To je aerobna vadba, ki poteka ob ritmih 
latino glasbe. Predvsem je namenjena zabavi in sproščanju. 
Zato Maša plesne programe sestavi tako, da lahko sodelu-
jejo vsi, ne glede na plesno znanje in telesno pripravljen-
ost. Poleg zumbe in aerobike, Maša poučuje tudi pilates, 
ki nosi poudarek na težje dostopnih, globokih mišicah, ki 
pripomorejo k zdravi telesni drži. Čeprav se nekaterim zdi 
preprost, je za pravilno izvedbo potrebno kar nekaj truda, saj 
morajo biti vključene vse komponente vadbe. Sem spada 
kontrola gibanja, aktiviranje ustreznih mišic in pravilno di-
hanje, ki je eden najpomembnejših delov vadbe.

Vprašanje je tudi, kako človek lahko postane inštruktor tele-
sne vadbe. Maša se je z zumbo spoznala že v gimnazijskih 
letih in že takrat opravila zelo osnoven dvodnevni tečaj. 
Kasneje je opravila še nadaljevalni tečaj skupinske vadbe 
in pilatesa, saj se v praksi pogosto pojavijo primeri, kjer je 
potrebno več kot le osnovno znanje. Poleg tega pa nosi tudi 
odgovornost do svojih vadečih, da jim z vadbo ne škoduje. 
Vaje pilatesa z zumbo težko primerjamo, saj imajo povsem 
drug namen. Maša mora vsako uro posebej sestaviti pro-
gram in se prilagoditi vsaki skupini oziroma posamezniku 
posebej, zato potrebuje poglobljeno znanje anatomije in 
fiziologije.

Na Mašine vadbe hodijo ljudje vseh generacij, vsak z 
različnimi željami. Opozarja pa, da si nekateri ljudje, ki želijo 
videti rezultate v zelo hitrem času, na koncu naredijo več 
škode kot koristi, ker preprosto pretiravajo. Taki nepremišljeni 
načrti lahko pripeljejo do prevelikih sprememb v imunskem 
sistemu, metabolizmu in še na druge načine škodujejo tele-
su. Prav tako pa ob veliki želji marsikdo obupa in nadaljuje z 
neaktivnim življenjem. Telo je treba poslušati in delati korak 
za korakom. Kot zanimivost je tudi dodala, da se vsako leto 
pred sezono kopalk pojavi veliko ljudi, ki želijo na hitro pre-
oblikovati postavo. Predvsem si želi, da bi se ljudje z vadbo 

ukvarjali zaradi zdravja in dobrega počutja, ne pa zaradi 
izgleda. 

Dijakom in študentom svetuje, da ves čas ostanejo v giban-
ju. Ob težjih psihičnih naporih bolj priporoča sprehod ali 
sproščujoči tek, kot pa visoko-intenzivni trening.

Za nadaljnjo delo jo najbolj motivira napredek vadečih, ki 
se mesece in mesece trudijo za rezultate, ki jih kasneje tudi 
dosežejo. Z njihovo hvaležnostjo je ves trud poplačan. Zelo 
se ji je v spomin vtisnila vadeča, ki je po mesecih truda iz-
vedla vajo, ki ji prej nikakor ni uspela. Za proslavitev je na 
naslednjo vajo prinesla domače piškote in rakijo. 

Maši za konec želimo veliko uspehov, vam pa priporočamo 
redno gibanje in zdrav način življenja. Saj veste mens sana in 
corpore sano – zdrav duh v zdravem telesu.

Domen Žalac

   Osebni arhiv Maše Petač

Študentka inštruktorica telesne vadbe
V rubriki Študelo nam bo Maša Petač predstavila študentsko delo inštruktorja 
telesne vadbe. Maša je trenutno študentka Biotehnične fakultete v Ljubljani 
in poleg študija tudi inštruira, svetuje in vodi  vadbene programe aerobike, 
zumbe in pilatesa. V rubriki boste lahko spoznali osnovne pojme vadbenih 
programov, potek samih treningov in izvedeli, kako telesna vadba vpliva na 
posameznika in koristi zdravju.

Maša se je z zumbo spoznala že v 
gimnazijskih letih in že takrat opravila 

zelo osnoven dvodnevni tečaj.

ŠVIC

Navdušeni igralci so vedno skušali biti 
najboljši med svojimi vrstniki. Ko se je 
razširila uporaba interneta je ta tekmov-
alnost prešla na globalno raven. Najboljši 
so iskali vedno večje izzive. Začeli so or-
ganizirati manjše turnirje, da bi se pomer-
ili s sebi enakimi. Tekmovalne skupnosti 
so počasi rasle in začele so se pojavljati 
prve denarne nagrade. Ob zametkih so te 
bile dokaj simbolične. Z leti se je večalo 
število igralcev in velikosti nagrad. Kljub 
temu e-športa nihče ni jemal resno. 
Zgodba je bila povsem drugačna v Aziji. 
Na Kitajskem in v Južni Koreji je prilju-
bljenost turnirjev v igrah Stracraft II ter Dota presegla gle-
danost nogometa in košarke. Na zahodu se je vse spremeni-
lo leta 2011, ko je podjetje Valve v Nemčiji najavilo milijonski 
turnir The International, namenjen igri Dota 2. S tem so po-
kazali, da verjamejo v globalen razvoj e-športa, ki bi lahko v 
naslednjih letih konkuriral tradicionalnim športom. Hkrati so 
s tem privabili številne sponzorje, ki so investirali sredstva v 
bodoče turnirje in začeli finančno podpirati igralce. 

Profesionalna e-šport scena se je najbolj razvila pri strateških 
računalniških igrah, kot so Dota 2, League of Legends in Star-
craft II. Te imajo skupaj več kot 50 milijonov aktivnih igralcev. 
Tako veliko občinstvo so privabile, ker so tekme polne akcije 
ter običajno trajajo 30 minut. Največji turnir, League of Leg-
ends World Championship, ki je bil letos v Južni Koreji, si je v 
živo ogledalo 60 tisoč gledalcev, prek spleta pa kar 1,7 mili-
jona ljudi. Za prenašanje tekem e-športa se je uveljavil portal 
Twitch.tv, ki ima na tem področju tudi monopol. Mesečno 
ga obišče kar 60 milijonov ljubiteljev video iger. Temu 
primerni so tudi denarni vložki, ki iz leta v leto drastično 
naraščajo. Poleg talenta pa je za uspeh v e-športu potrebno 
tudi ogromno treninga. Najboljši igralci pilijo svoje znanje 
in spretnosti tudi po deset ur na dan. Letos so na največjem 
Dota 2 turnirju, The International 4, zmagovalce nagradili s 
kar 12 milijoni dolarjev. Za višino nagrade je zaslužna skup-
nost amaterskih igralcev, ki je z nakupi v igri povečala os-

novno nagrado za več kot šestkrat. Močna skupnost je tudi 
eden glavnih temeljev za nadaljnji razvoj e-športa.

Znotraj e-šport skupnosti so najboljši igralci pridobili kult-
ni status. Kot tradicionalni športniki imajo svoje trenerje, 
oboževalce in sponzorje. V Združenih državah Amerike lah-
ko pridobijo celo vizo, kot ostali profesionalni športniki. Kljub 
temu e-šport v očeh nekaterih nikoli ne bo na nivoju dru-
gih športov, saj ob besedi šport takoj pomislimo na fizično 
aktivnost, ki pri računalniških igrah ni prisotna. Dilema je 
podobna kot pri šahu, odločitev pa prepuščam vam.

V Sloveniji se je e-šport resneje začel razvijati leta 2012 z Off-
blast turnirjem v Kopru. Tam so se pomerili najboljši slovens-
ki igralci igre League of Legends. Nagrade so bile sicer dokaj 
skromne, vendar je turnir vseeno spodbudil razvoj e-športa 
na naših tleh. Letošnji Offblast turnir, ki se je odvijal v Lju-
bljani, so podprla tudi večja podjetja. Zato so bile nagrade 
tudi bolj mamljive. Zmagovalcem so podelili tipkovnice, 
miške, slušalke ter druge privlačne izdelke. Pred kratkim so 
pri nas ustanovili tudi druge organizacije kot so The Over-
powered, ElectronicPlayground in Conn.si, zato lahko v pri-
hodnosti pričakujemo napredek e-športa tudi pri nas.

Martin Kocijančič

   dailydot.com

Z igranjem video iger do milijona dolarjev
Treningi, tekmovanja, ekipni duh, predanost, strategija, sponzorji, itd. so be-
sede, ki jih povezujemo s športom. Vendar pa vse našteto velja tudi za profe-
sionalno igranje video iger. Pred leti je bila naša prva asociacija na računalniške 
igre zgolj zabava in kratkočasenje. Številni so dojemali ta hobi kot zapravljanje 
časa z buljenjem v ekran. V zadnjem desetletju pa smo bili priča bliskovitemu 
razvoju večigralskih video iger in danes ta dejavnost nekaterim predstavlja 
celo poklic ter glavni vir zaslužka. Zaradi številnih podobnosti s športom se je 
uveljavil angleški izraz eSports. E-šport oz. elektronski šport razumemo kot 
organizirano tekmovanje, kjer se profesionalni igralci video iger pomerijo v 
svojih strateških ter igralnih sposobnostih.



26 27

DEC '14POPRAVLJAJMO VEJICE

Po drugi strani pa je praznik tudi zgod., do odprave tlačanstva 
kmet, ki ni glede vseh stvari svoboden; polsvobodnjak; na nek 
način je torej v duhu praznika, če naredim, kar mi rečejo. O 
velikih in malih začetnicah v imenih praznikov sem tudi že pisal, 
o tem torej nič. Ostane še potrošniško. Začnimo torej z nečim, 
kar se da kupiti, nato pa še nekaj o onem, kar dobite zastonj.
Med stvarmi, ki so naprodaj in sodijo na jezikovno stran, v izteku 
letošnjega leta seveda kraljuje prenovljeni SSKJ, popularno 
imenovan tudi SSKJ 2: Druga, dopolnjena in deloma prenovljena 
izdaja. Potem ko je pri ZRC SAZU leta 2012 izšel Slovar novejšega 
besedja slovenskega jezika, nekakšen vmesni korak k ažuriranju 
enega temeljnih jezikovnih priročnikov, se je mnogo govorilo o 
posodobljenju slovenske slovarske krajine. Pred dobrim letom 
sem že (zelo) na kratko povzel polemiko o različnih pristopih 
k izdelavi povsem novega slovarja, ki ga bomo še nekaj časa 
pričakovali. Medtem lahko torej listamo po novem-starem SSKJ; 
h gradivu starega slovarja, ki je nastajal v letih 1970–1991 so 
namreč dodali nekaj najnovejšega besedja, posodobili slovnične 
opise (prva izdaja, denimo, še ni imela oznake členek, členki so 
bili uvrščeni med prislove), pojmovanje enakopravnosti spolov 
(železničarka ni več ženska oblika od železničar, ampak delavka pri 
železnici), prej samoumevno socialistično/samoupravno izrazje 
je dobilo ustrezne kvalifikatorje, nekatere razlage pomenov so 
prilagodili današnjemu pojmovanju, veliko pa je seveda tudi 
povsem na novo opaženih pomenov (prvi SSKJ besede miška 
seveda ne pozna v pomenu z računalnikom povezane naprave; 
danes je ta pomen naveden kot drugi od štirih). Med novimi 
besedami najdemo tudi tako sveže primere, kot je všečkati. 
Skupaj z besedami iz zadnjih dvajsetih let tako novi SSKJ 
obsega 111.850 besed; nima pa še prosto dostopne spletne 
različice (stari jo ima od leta 2000), pač pa kupci knjižne izdaje 
prejmejo poseben digitalni ključ, ki jim omogoča uporabo 
elektronske različice.
Druga razveseljiva novica letošnje slovarske jeseni pa je prišla 
hkrati z izidom novega SSKJ. To je spletni slovarski portal Fran.
si. Ime je dobil po eminentni figuri slovenskega jezikoslovja, 
verjetno najpomembnejšem raziskovalcu slovenskega jezika v 
prvi polovici dvajsetega stoletja, Franu Ramovšu. Gospod je bil 
pomemben raziskovalec zgodovinskega razvoja slovenščine, 

njene narečne razčlenjenosti, kot urednik različnih izdaj 
Slovenskega pravopisa je sodeloval pri oblikovanju sodobnega 
knjižnega jezika, imel pa je tudi prvo predavanje na ljubljanski 
univerzi. Njemu v čast so torej poimenovali spletni portal, ki 
omogoča hkratno iskanje po različnih elektronskih slovarjih 
Inštituta za slovenski jezik Frana Ramovša ZRC SAZU. Dvajset 
jih je, med njimi SSKJ, Slovar novejšega besedja, slovarski del 
Slovenskega pravopisa, pa zgodovinski slovarji, kot so sloviti 
Pleteršnikov Slovensko-nemški slovar (1894–1895), Slovar stare 
knjižne prekmurščine Vilka Novaka, Besedje slovenskega knjižnega 
jezika 16. stoletja in drugi; tu so še terminološki slovarji s 
področja botanike, farmacije, smučanja, gledališča, čebelarstva, 
geografije ... Hkrati je mogoče iskati po nekaterih jezikovnih 
korpusih (npr. Gigafida, Nova beseda) in jezikovni svetovalnici. 
Uporabnik portala pa lahko tudi soustvarja Sprotni slovar 
slovenskega jezika, ki popisuje najpogostejše nove besede ali 
besede z novimi pomeni, ki jih slovarji do sedaj še niso zabeležili. 
Slovar ni normativne, ampak informativne narave, uporabnik 
lahko vanj vpiše besedo, pa tudi glasuje o primernosti že 
zabeleženih. Slovaropisci bodo tako lažje spremljali pojav novih 
besed in preverjali njihovo rabo, kar bo odločilo o morebitni 
uvrstitvi teh besed v nove, bolj ali manj normativne slovarje.

 Mihael Šorli

  Miha Horvat

Mrzlo, praznično, potrošniško
Urednica si je tokrat, kot nakazuje naslov, zaželela nekaj mrzlega, prazničnega 
ali potrošniškega. Lahko bi poslal prazen list, kar bi bilo mrzlokrvno (SSKJ: 
mrzlokr‚ven hladen, brezčustven: mrzlokrvna ženska), mogoče tudi praznično 
– najverjetnejša etimologija besede praznik je vendarle dela prost dan (torej 
prazen), na kar opozarja tudi SSKJ: dan, ko se navadno ne dela. Menda 
naj bi praznik narečno pomenilo tudi 'prešuštnik, lenuh' (hvala, ŠUSS,  
http://www2.arnes.si/~lmarus/suss/arhiv/suss-arhiv-000508.html), kar bi 
tudi vsaj deloma ustrezalo moji drži.

Že od malih nog vemo, kako se smiliti samim sebi. V teoriji 
pa takšno početje vsi obsojamo. Samopomiljevanje kaže na 
sebičnost v najpopolnejši obliki in na nesposobnost, da bi 
lastno trpljenje znali razumeti v luči svetovne zgodovine. 
Jasno namreč pokaže, kako nam lahko naša majhna nesreča 
pomeni več kot milijoni mrtvih daleč stran.  

Res ni prav verjetno, da bi kdo priznal, da se smili samemu 
sebi. Pa vendar, če smo čisto iskreni, se pravzaprav kar 
pogosto, tako ali drugače. In to je celo popolnoma razum-
ljivo, saj odraža paradoksno potrebo po tem, da poskrbimo 
zase, pa čeprav to v določenem trenutku morda niti ni na-
jbolj potrebno. 

Ko vidimo, da se nekdo smili samemu sebi (pa naj gre za 
prijatelja, sorodnika ali pa celo nas same), obstaja velika ne-
varnost, da postanemo izjemno ostri. Samopomiljevanje 
namreč razumemo kot precej hudo slabost, zato nikoli ne 
izgubimo priložnosti, da bi tega ali onega opomnili, kako 
srečen je vendar lahko. Kako neki si upaš se pritoževati nad 
domačo nalogo? Ali ne veš, da je ogromno hudo bolnih otrok, ki 
bi jo z veseljem delali? Služba ti ne diši? Kar nehaj! Samo pomisli 
vendar na delavce v rudniku zlata v Srednjeafriški republiki. In 
tako dalje.

V želji, da bi se lahko uspešno spopadli s to nadlogo (pri sebi 
ali drugih), se moramo zavedati še nečesa, česar zgornja 
dobronamerna, a žal neučinkovita strategija ne vključuje. 
Pomembno je vedeti, da samopomiljevanje najprej razume-
mo kot dosežek. Samo zamislimo si, kako bi bilo, če se ne bi 
znali smiliti samim sebi. Ko starši tolažijo otroka, ga pravza-
prav učijo, kako naj poskrbi zase. Postopoma ta starševski 
pristop tako ponotranjimo, da smo se sposobni potolažiti 
tudi takrat, ko se ne smilimo nikomur. Morda to res ni preveč 
logično, je pa zagotovo eden od načinov, ki nam pomaga 
shajati s problemi. Predvsem pa tisti prvi ščit, s katerim se 
branimo pred gromozanskimi razočaranji in frustracijami, ki 
nam jih postreže življenje. Samopomiljevanje torej izvira iz 
nečesa, kar dojemamo kot ganljivo in celo uporabno, to pa 
tudi pomeni, da te hibe nikakor ne moremo obenem popol-
noma prezirati.

Sploh ni presenetljivo, da nekatera boleča dejstva o lastni 
nesposobnosti želimo zadržati zase. Vprašanje pa je, kako 
se posameznik lahko postopno izvije iz pasti neskončnega 
označevanja sebe kot žrtve. Odgovor je vedno isti: le s pod-
poro, ki jo dobi v prijaznem in spodbudnem okolju. Redki 
so namreč tisti, ki so svojo osebnost uspeli nadgraditi zaradi 
rafalov glasnih pripomb. S samopomiljevanjem se je bolj kot 

z obsojanjem, pametno spopasti s prijaznim nasvetom in 
dobronamerno kritiko. To nisi naredil čisto prav … Morda pa 
to jutri zjutraj sploh ne bo več tako velik problem ... Če si zgornji 
nasvet vzamemo k srcu, se naša potreba po tem, da bi pri-
krivali lastno nesposobnost in se izogibali odgovornosti, 
zmanjša in kar naenkrat se nam ni treba več toliko smiliti 
samim sebi. 

Pot, ki vodi iz začaranega kroga večne žrtve, je pot pos-
topnega razvoja. Počasi spoznamo, da nas ljudje ne na-
padejo vedno tako ostro, ko opazijo, da nismo izpolnili 
pričakovanj. In dojamemo, da se naše trpljenje umešča v 
veliko širši kontekst nezadovoljstva. Seveda pa to še zdaleč 
ne pomeni, da moramo lastno trpljenje dajati v nič. Ravno 
nasprotno, vsako trpljenje šteje, vsi prizadeti pa se zato la-
hko povežejo v ogromno skupino, v kateri lahko drug dru-
gega podpirajo, seveda le ko najdejo čas, da pogledajo  iz-
ven okvirov lastne nesreče. Torej sploh ni nujno, da trpljenje 
le ločuje, velikokrat lahko tudi združuje. Ko se odpovemo 
samopomiljevanju, vstopimo v svet, kjer je trpljenje stalnica 
in neuspeh norma. Iz tega ni nihče izvzet. Ko se enkrat s tega 
položaja ozremo nazaj, se nam niti samopomiljevanje ne zdi 
več tako čudno in odvratno. Ta primitivni obrambni sistem – 
zvračanje krivde na druge in napihovanje lastnih tegob – si 
celo zasluži določeno mero sočutja: tisto, ki ga imenujemo 
pomiljevanje.   

V tem se tudi kaže pravi napredek. Doseženemu stanju duha 
pa gre le izkazati čast tako, da mu nadenemo posebno ime: 
višja zavest.

 Kristina Pahor de Maiti

   Miha Horvat

IZ TUJIH LOGOV

The Philosophers' Mail

O samopomiljevanju
Lepo nedeljsko popoldne, imaš devet let. Starši ti nočejo kupiti sladoleda, ker 
še nisi naredil domače naloge za matematiko. Tako nepravično je, da boli. Vsi 
ostali otroci pa lahko igrajo nogomet ali gledajo televizijo. Nihče drug nima 
tako zlobnih staršev. Življenje je obupno.

Draga bralka, dragi bralec. Gotovo tudi vas kdaj kaj zmoti, morda vas pesti vprašanje, odgovora pa od nikoder ... Pišite!  

Tako bo ta stran res dobila svoj pravi smisel. Svoje jezikovne zadrege in opažanja lahko pošljete na: vejice@ksk.si.
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Primož Zevnik, profesor na Gimnaziji Kranj, je s koncerti 
pričel leta 2002. Takratni dijak, Nejc Bečan, je prevzel diri-
gentsko palico in s skupnimi močmi sta priredila že 24 kon-
certov - božičnih v decembru in spomladanskih v maju. Od 
leta 2009 nastopajo v Gallusovi dvorani, pohvalijo pa se tudi, 
da držijo omembe vreden rekord Cankarjevega doma - leta 
2010 so Gallusovo dvorano razprodali zgolj v nekaj urah.

Letošnji koncert bo mešanica klasične glasbe s pozabljen-
imi evrovizijskimi in filmskimi francoskimi uspešnicami. 
Vse bodo izvedene v novih priredbah za veliki simfonični 
orkester, zbor in soliste.  Posebni gost te prireditve bo Petar 
Milić, vrhunski pianistični virtuoz. »Običajno do koncerta ne 
izdamo vseh podrobnosti. Naj nekaj ostane tudi skrivnost, 
tako kot je bilo to v navadi,« pove Zevnik. Zapletov je veliko, 
še pove. Paziti morajo, da priprava produkcije in televizijske-
ga prenosa poteka do zadnjih podrobnosti. Včasih je treba 
poiskati novo snemalno produkcijo, drugič se izkaže, da 
voditelji koncerta nalogi niso kos, zato jih mora v zadnjem 
trenutku zamenjati. Dijaki se zato od poletja pripravljajo na 
svojo najtežjo preizkušnjo na gimnaziji, pove Zevnik: »Trdim, 
da veliko težjo, kot je matura.«

Dina Arapovič, Vivien Isabel Herak Hadaš, Ernestina 
Jošt in Eva Štirn so dijakinje Gimnazije Kranj, ki poleg 
šolskih obveznosti svoj čas zapolnjujejo s petjem v gimnazi-
jskem pevskem zboru.  Ker se ne učijo francoskega jezika, 
so se v sklopu priprav na koncert dobile tudi s profesorjem 
francoščine, Mihaelom Šorlijem, ki jim je razložil izgovo-
rjavo in jim pesem prevedel. Eva pravi, da pesem potem 
tudi lažje interpretirajo. Pomemben je tudi ritem. Nadvse 
pomembno je, da le-tega ne izgubiš, ko te spremlja orkester. 
Eva omeni tudi intonacijo in pa samo fizično pripravo: »Seve-
da pa moramo skrbeti za glasilke, zlasti v zadnjih tednih 
pred koncertom.« Dina doda, da ne gre samo za fizično pri-
pravo, ampak tudi za psihično. Gallusova dvorana sprejme 
okoli 1700 obiskovalcev, kar vsem nastopajočim zagotovo 
požene kri po žilah. Ernestina pove: »Tremo imamo vse. Ko si 
v Gallusu pred tako veliko publiko, nastopi toliko adrenalina, 
tako da tudi, če imaš uro pred koncertom ne vem kakšno 
tremo, dejansko tisti trenutek, ko stopiš na oder...« Njene be-
sede je zaključila Vivien, ki je preprosto sklenila, da se takrat, 
ko odpreš usta, sprostiš. Vivien še doda, da se prevelika tre-
ma odraža v pomanjkanju pripravljenosti in da se bodo zato 
preventivno na nastop zelo dobro pripravile, imele toliko vaj 

in vanj vložile toliko truda, da bo enostavneje. »Pa še Zevnik 
je tečen,« se oglasi direktor koncerta. Dekleta v smehu za-
trdijo, da nikakor ni tako. Profesor jih spodbuja in vztraja pri 
tem, da odpojejo, kot tudi same vedo, da zmorejo - popol-
no. Vsi so zelo navdušeni nad prihajajočim koncertom.

Vse solistke se že kar nekaj časa ukvarjajo s petjem in glasba 
igra veliko vlogo v njihovih življenjih. Večinoma glasbe ne 
bodo študirale, vendar pa trdijo, da jim bo vedno močno 
pri srcu. Dina pove: »Sama se z glasbo mislim v prihodnosti 
še bolj resno ukvarjati, poleg tega pa tudi nastopam že kar 
nekaj let. Razmišljam bolj o jazzu in moderni zvrsti glasbe.« 
Pomembno je, da se da glasbo in vaje uskladiti s šolo ter da 
ti ob tem ostane tudi nekaj prostega časa. Eva meni, da ima 
Gimnazija Kranj glede tega zelo razumevajoče profesorje. 
Zadnji tedni pred koncertom bodo napolnjeni z vajami in 
ker so vse pevke aktivne tudi na drugih področjih, sta no-
vember in december izredno živahna meseca, natrpana z 
vajami in nastopi. Menijo, da če nekaj resnično rad počneš, 
vaje in čas, ki ga temu namenjajo, ne predstavljajo noben-
ega napora.

Koncert je vedno nekaj posebnega. Imaš eno samo 
možnost, da zapoješ in nastopiš tako, kot je prav. Eva, ki 
sedaj nastopa že dobri dve leti, je prepričana, da se bo teh 
izkušenj spominjala vse življenje. Nima vsak priložnosti nas-
topati na odru Cankarjevega doma.

 Sarah Majc

  Primož Zevnik

EKSTRA

Kaj vse se skriva za popolnim nastopom?
Decembra Gimnazija Kranj že tradicionalno prireja božični koncert v Cankar-
jevem domu. Tokrat obljubljajo: »Letošnji koncert Noč v Parizu bo predstavil 
barvito, silovito, ekstravagantno, a hkrati nežno in toplo glasbo Francije.« Sliši 
se dobro, kajne? Za vsakim odlično izvedenim koncertom pa vendarle stoji 
tudi ogromno vaj, odrekanj in priprav. Pogovorili smo se s štirimi pevkami 
gimnazijskega pevsega zbora in direktorjem koncerta, Primožem Zevnikom.

Jazz je zvrst glasbe, ki je nastajala s spojitvijo severnoafriške in 
ameriške kulture ter njunih različnih inštrumentov. Jazz orkester 
po navadi sestavlja ritmična skupina (bobni, bas kitara, klavir...), 
na katere osnovo igrajo drugi inštrumenti, ki dodatno im-
provizirajo (saksofoni, trobente, klarinet...). Iz Združenih držav 
Amerike se je kmalu razširil po celem svetu – tudi v Slovenijo. 
Leta 1960 je bil na Bledu prvi jazz festival v Jugoslaviji. Zatem je 
vse bolj postajal popularen rock in jazz je kratko malo potonil v 
pozabo. V Sloveniji tako še danes žal nimamo jazz oddelka na 
Akademiji za glasbo.

Jam session v Kranju
Cafe Pungert, ki je predvsem znan kot gostitelj poletnega Jazz 
festivala, je letos pripomogel k oznanjanju in širjenju jazz ritmov, 
ko je odprl vrata mladim glasbenikom in jim ponudil možnost 
nastopa. Na Jam sessionu so se dobili mladi domači glasbeniki, 
ki so s svojimi improviziranimi melodijami privabili mnogo obis-
kovalcev in si tako zagotovili vedno več poslušalcev na vsakem 
naslednjem jazz večeru. V krajskem Cafe Pungertu so imeli de-
vet dogodkov, v zadnjem tednu novembra pa je potekel že peti 
nastop v Cafe Piano.
Janez Sagadin, vodja kranjskih Jam sessionov, mi je naprej 
razložil, da to ni bend. Glasbenike, ki jih pozna, pokliče, da se 
dobijo in igrajo. Z Jam Sessionom je pričel marca letos. Zara-
di želje po igranju se dobijo, zvadijo uvodni del programa, ki 
ga poslušalcem tudi prvega predstavijo in nadaljujejo z im-
proviziranimi deli ter raznimi skladbimi, ki jih glasbeniki pozna-
jo in vsi skupaj igrajo iz glave. Poizkusi tudi mnogo začetnikov, 
vabijo pa vse tiste, ki zmorejo in želijo, da se preizkusijo. »Vesel 
sem, ko vidim, da ljudje pridejo pogledat nekaj ,česar še nikoli 

niso prišli pogledat oziroma poslušat... Da se družijo tudi ob bolj 
zahtevnih oblikah glasbe in da niso prepuščeni samo instant 
stvarem v vsakdanjiku,« pove Sagadin.

Če še niste navdušeni, vas bo mogoče pritegnilo dejstvo, da je 
v dosedanjih štirinajstih dogodkih jam sessionov sodelovalo 
okoli trideset različnih glasbenikov. Prav tako niso vsi pričeli z 
jazzom. Večina jih je uživala razne podzvrsti rocka, vendar ima 
vsak svoje glasbeno ozadje. Dogodek obišče veliko poslušalcev, 
ki sicer niso največji navdušenci nad jazzom ali pa se z njim 
sploh še niso srečali. Pridejo preprosto iz radovednosti, ki se ob 
živahni jazz melodiji hitro sprevrže v odobravanje in ponoven 
obisk. »Veliko ljudi enostavno še ni bilo na takemu eventu in 
zato pridejo. Oddidejo pa navadno zelo zadovoljni,« pove Sa-
gadin.

Jazz scena v Kranju in Sloveniji
»Zdi se mi, da je zelo veliko jazz glasbenikov. Kar nekaj je veliko-
poteznih glasbenikov, ki se jazza lotijo in upajo iti zelo daleč. 
Nekateri gredo študirat v samo osrčje jazza - New York. Toda 
neke bolj razvite jazz scene v Sloveniji žal ni. Ne moremo ozi-
roma težko govorimo o sceni, ko je pa toliko malo ljudi,« meni 
Sagadin. V Kranju navdušence nad jazzom za sedaj razveselju-
jejo le razni glasbeniki kot so Janez Sagadin in njegovi glasbeni 
kolegi. Razni glasbeniki se zasebno ukvarjajo z glasbo, študirajo, 
igrajo v šolskih ansamblih in se včasih poleg jam sessiona tudi 
čisto ljubiteljsko dobijo in skupaj preživljajo čas ob glasbi. Janez 
pravi, da bodo z jazz večeri vztrajali v Kranju, potem bodo pa 
videli, kam jih bo pot peljala - prej ali slej tudi v tujino. Za konec 
pa Sagadin še pove: »Lepo vabim ljudi k poslušanju in rad bi 
izpostavil, zakaj to počnemo. Zato, ker se mi zdi da imamo ljudje 
včasih težave s kvalitetnim preživljanjem našega časa - za to si 
je treba vzeti čas.«

 Sarah Majc
  Uroš Frelih

Jazz na ulicah Kranja
Skozi celotno leto so se v Kranju odvijali razni glasbeni dogodki, najbolj »ne-
navadni« pa so bili jazzovski koncerti, ki so se odvijali na razne sobotne večere 
vseskozi leto. Zakaj nenavadni, pravite. Zato, ker je za mnoga slovenska ušesa, 
poslušanje nepravilnih poudarkov in nasprotujočih melodij begajoče. A če 
pri poslušanju vztrajaš, ugotoviš, da tak je pač jazz. Kreativno improviziranje 
glasbenikov in njihovih glasbil nas pripelje do glasbene zvrsti, ki je ponovno 
pričela osvajati srca.

EKSTRA

»Lepo vabim ljudi k poslušanju in rad 
bi izpostavil, zakaj to počnemo. Zato, 
ker se mi zdi da imamo ljudje včasih 
težave s kvalitetnim preživljanjem 

našega časa - za to si je treba vzeti čas.«
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Letos je na Borštniku visoko koti-
ralo tudi kranjsko Prešernovo 
gledališče (v koprodukciji z Mes-
tnim gledališčem Ptuj) s pred-
stavo Mrtvec pride po ljubico 
slovite Svetlane Makarovič v 
režiji Jerneja Lorencija. Pred-
stava je prejela kar tri nagrade, 
nagrado Društva gledaliških kri-
tikov Slovenije za najboljšo upr-
izoritev pretekle sezone, nagra-
do za glasbo Branka Rožmana in 
nagrado za mlado igralko, ki jo je 
prejela  Ana Urbanc.

Borštnik ima svoje zametke v Tednu slovenskih gledališč iz 
leta 1966, ime pa je dobil leta 1970, ko se je na Borštniku tudi 
prvič podelilo nagrade, na čelu katerih se vse do danes blešči 
največje priznanje igralcu, Borštnikov prstan. Letošnji lavreat je 
postal Vlado Novak, vsem najbolj znan po vlogi Gajaša iz Pe-
telinjega zajtrka. Prvak SNG Drame Maribor je ljubljenec mari-
borske publike, to, kot bo znal povedati vsak pravi Mariborčan, 
pa nikakor ni mačji kašelj.  

Kaj vam kot Mariborčanu pomeni Borštnikovo 
srečanje?
Doživljam ga tudi čustveno, ne samo zaradi tega, ker sem tukaj 
že od svojih najstniških let, ampak tudi zato, ker je to ena od red-
kih priložnosti, da srečujem svoje kolege iz številnih gledališč. 
Strašno sem vesel, da je letos spet tukaj celjsko gledališče, ki ga 
kar nekaj let ni bilo. 

Kako je sploh prišlo do preskoka da ste postali 
igralec, vpisali ste ekonomsko šolo …
Že kot najstnik sem se spogledoval s tem, da bi bil igralec, 
vozil sem se v Trst na predstave, pa v ljubljansko Dramo. Takrat 
sem tako rekoč poznal že vse slovenske igralce. Kot zgodnji 
srednješolec sem obiskoval Teden slovenskega gledališča, ki 
ga je ustanovil Fran Žižek. Ta preskok se je zgodil med opravl-
janjem nekega drugega dela, ko sem videl, da somatika oprav-
lja svoje delo. Somatika je pokazatelj, somatika je nezgrešljiva, 
treba se je poslušati, treba je biti poslušen naravi. Ker naše telo 
je del narave. Telo je nezmotljivo, naš um se lahko še tako na-
preza in misli, da je pameten, pa v bistvu pogrne na celi črti, ko 

začne govoriti podzavest in tista prava želja. Šel sem z velikim 
korakom v igralstvo. Za pisarno, sedeče delo nisem bil rojen, to 
bi se kazalo na mojem zdravju, psihofizičnem zdravju, verjetno 
bi imel kakšnih 15 kil več, hodil bi najprej trebuh, potem pa jaz. 
(smeh)

Vaš oče je bil povezan s teatrom, je bil tu glavni 
vzor?
On je bil praktično moj prvi učitelj, hodil je na vse moje ama-
terske predstave in mi je seveda, kar direktno povedal, kje ga 
'serjem', po domače povedano. 'Sral' sem ga pa kar precej, sploh 
če prištejemo to, da sem imel pristni mariborski naglas. Na aka-
demiji se je potem morala gospa Ana Mlakar kar krepko potru-
diti, da me je spravila na pravo pot. Oče je bil stalni obiskovalec 
ljubljanske Drame, še kot dijak predvojne Klasične gimnazije in 
mi je marsikaj povedal o gledališču. Jaz sem ga seveda poslušal 
in kasneje začel to tudi čutiti. Moja velika preokupacija, zelo lju-
ba preokupacija je tudi branje slovenske gledališke zgodovine 
in knjig, ki so jih napisali slovenski gledališki kritiki, pa ne samo 
po vojni, že pred drugo svetovno vojno. Takrat je bilo s strani 
uredništev verjetno več posluha za prostor, ker te kritike so bili 
naravnost esejistični zapisi. Danes pa je temu strogo odmerjen 
prostor, kar je škoda. 

Kaj vam pomeni prejem Borštnikovega prstana?
Pravijo, da je to nagrada za življenjsko delo v gledališču in tako 
ga tudi sprejemam.
Pustimo še besedo Ignaciju Borštniku, ki posoja svoje ime že 
slabega pol stoletja nacionalnemu gledališkemu prazniku, da 
skozi svojo pesem Spustite zagrinjalo razgrne bistvo igralstva: 

Festival Borštnikovo srečanje letos v poklon 
Vladu Novaku
Čeprav so se mesta že odela v razkošje novoletnih luči, za hipec še vseeno 
pokukajmo nazaj, v pozno jesensko dogajanje. Vsako jesen namreč štajerska 
prestolnica postane dom vseslovenskega gledališča. Tako kot mlado vino, ki 
ravno prihiti iz trgatve, nas v oktobru opoji magičnost teatra. V desetih dneh 
»podobo na ogled postavi« 'crème de la crème' slovenske gledališke umet-
nosti in Maribor se ponosno odene v živahni kulturni vrvež, ki traja noč in dan. 
Prične se Festival Borštnikovo srečanje. 

»Sto src, sto duš sem dal vam v dar,
položil jih na vaš oltar – 

Jaz: kralj, berač, ljudi tolmač
iz nizkih koč, gradov, palač.
Poslednja krinka danes pade,
a s krinko zadnjo padem jaz;
pokriva prošlost te zaklade,
ostal mi je le moj obraz.«

 Manja Gatalo
  Matej Kristovič

Predstava, ki je jeseni prevzela publiko v letošnji sezoni 
Prešernovega gledališča in še vedno polzi skozi moje misli je 
ljudska igra. Izjemoma. Nekam tuja je med performansi in 
eksistencialističnimi dramatizacijami, ki jih spremljam v ljubljan-
ski Drami; ne le zaradi vsebine, temveč fascinantne obče razum-
ljivosti. Prav ta se mi zdi (pre)pogosto zapostavljena v dramatur-
giji in možen povod za zahajanje v provinco. 
Prizore dela Pri Hlevarjevih (v režiji Eduarda Milerja) sem si 
ogledala naključno. Ne da bi poznala avtorja drame iz sedemde-
setih let, sicer še živečega Nemca po imenu Franz Xaver Kroetz, 
niti podrobne vsebine ali kritik (ki so sicer odlične in docela 
upravičene). Preprosto sem zaradi novinarskih obveznosti pri-
romala domov, s hvaležnostjo sprejela repete materine »župe« 
z rezanci in se hipoma odločila za obogatitev sicer precej 
ležernega konca tedna. Ker na Gorenjskem (razen v trgovskih 
hipermarketih Zgornje Besnice, Hrastja, Britofa in ostalih velem-
estnih četrti) ni pričakovati mesarskega klanja za materialne do-
brine, sem brez težav kupila karto v parterju (skoraj pozabljeni 
luksuz ljubljanskih »last minute« kupcev) in postala pretresena 
priča tragičnega dogajanja na kranjskem odru.
Izmed igralcev, s katerimi ste kot morebitni obiskovalci kran-
jskega odra že dodobra seznanjeni, je izstopala izvrstna Vesna 
Slapar v vlogi prizadete najstnice Beppi, ki prihaja iz omejene 
kmečke družine. Njena hendikepiranost (fizična se kaže v slabše 
artikuliranem govoru in gestah, mentalna pa v nezmožnosti 
običajne percepcije realnosti, delnemu nerazumevanju banal-
nih vsakdanjosti, spolnosti, medčloveških odnosov in popolno-
ma nepoznanih globljih plasti življenja) je za gledalca boleča, saj 
se deklica kljub radovednosti, neizmernemu trudu, vztrajnosti 
in srčnosti ne more otresti stalnega nasilja in zapostavljenosti. 
Oče Hlevar (že priimek nakaže primitivno ruralno zadušljivost) 
spregovori skozi usta Boruta Veselka z ozkogledimi nazori, ple-
hko vero in željo po zdravem moškem potomcu. Neuresničitev 
ga peha v agresivno ravnanje, pri katerem ga spodbuja in se mu 
pridružuje njegova žena Hlevarjeva (Vesna Jevnikar).
Tragičnost družinskega življenja me je oklenila že takoj ob 
zvoku pretrgane vstopnice in preletu številk na rdečih sedežih. 
Osebe so namreč na svojih položajih že predčasno, kar vpliva 
na dojemanje nepretrgane enoličnosti njihovega bivanja. Glas-
no srkajo juho. Vsak zase, ločeni drug od drugega, brez pogrn-
jene kuhinjske mize, odtujeni in nesrečni v enovitem prostoru, 
obloženem z lesenimi deskami in posutem s senom, ki se skozi 

predstavo nikoli ne spremeni, s čimer je poudarjena utesn-
jenost na bavarskem podeželju. Začetek zaznamuje Beppijina 
zatopljenost v igranje z lutko, ki povzroči prvi izbruh grobega 
ravnanja njene matere. Od tod se beda brezmejno stopnjuje do 
nepričakovanih dejanj starejšega Seppa, ki je (tako kot pravza-
prav vsi) nedojemljiv, nerazvit strahopetec. Njegovo druženje z 
Beppi pripelje do ponavljajočih se posilstev in njene zanositve. 
Trinajstletnico, ki je že brez zunanjih okoliščin prikrajšana nor-
malnega razvoja v odrasel individuum zdaj uniči še edini »pri-
jatelj«, pripovedovalec zgodb, človek, ki se z njo celo pogov-
arja. Oploditev prinese dodatni razkol pri Hlevarjevih in vodi v 
dokončen poraz vrednot. 
Razplet (se izognem razkritju vsebine v upanju, da si bo pred-
stavo kdo še ogledal) razblini vsakršno pričakovanje po izhodu 
iz pasivnega bojnega polja in osvoboditvi. Krvav konec pusti 
obiskovalce neme. Ogledalo družbe in njenih nebrzdanih na-
gonov, obsodba primitivizma kot izvora vse nesreče in opozo-
rilo na nenehno prenašanje nasilja na nedolžne žrtve pustijo 
pečat. Tako močan, da ob priklonih marsikdo ni mogel ploskati 
priklanjajočim se in jih jemati kot resnične osebe brez neštetih 
hib. Zamaknjena sem potem srkala vročo čokolado, da bi 
ubežala teži Beppijine grenke usode, in razmišljala o presun-
ljivi moči preproste uprizoritve. Pa o tem, kako bom še hodila 
v domači hram gledališke umetnosti, ker majhnost in nepre-
poznavnost nikoli ne pogojujeta kvalitete.

 Urška Gabrič
  Oto Žan

V Kranj na Zapikov sestanek, gledališko 
predstavo in mamino govejo juho
Prihod v rodno mesto je vselej prijeten. Vračanje iz ljubljanske megle (ki jo 
bodo, upam, presvetlile kičaste verige lučk) na ulice (in poljske poti), kjer 
je vsak  tretji mimoidoči tvoj sosed, neuslišana osnovnošolska ljubezen ali 
splošno znani bradati starec s psom, se zdi kot vračanje v otroštvo. Hoja po 
stopnicah v Evropi s kupom not v torbi in slabo vestjo zaradi premalo pre-
igranih klavirskih etud, skrivno brskanje po pridnim deklicam prepovedanih 
knjigah v stari pionirski knjižnici … in vsakoletni obisk božička (katerega brada 
je bila nepojasnjeno včasih bolj bela in obraz manj zguban kot prejšnjo zimo) v 
gledališki dvorani. Prav tja se vse pogosteje vračam.

EKSTRA
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Čeprav se stalno izpostavlja politična, z vojno in kasnejšo 
problematiko zamejcev povezana plat romana, pa ne gre 
pozabiti, da je Angel pozabe v prvi vrsti osebna zgodba, 
vezana na zgodovino ene družine. Posledice 
vojne do izraza pridejo prav v medosebnih 
odnosih; na celotno družino vplivajo očetove 
vojne travme, pripovedovalko pa vzgaja 
babica, ki ji govori zgodbe o življenju v 
koncentracijskem taborišču. Babica tudi 
sicer postane ena od pomembnejših oseb 
v romanu; duha preteklosti ne predstavlja le 
s svojimi zgodbami, pač pa tudi preko svojih 
prepričanj in običajev – preko zdravilstva in 
povezave z mrtvimi. 

Vseskozi se pojavlja tudi vprašanje identitete, ki je v 
veliki meri vezano na zgodovino in jezik. Slovenščina se pojavlja 
v babičinih spominih, pripovedovalka se skupaj z mamo uči 
slovenske pesmi in kasneje v slovenščini piše in objavlja svoje 
pesmi.

Za avtobiografski roman nekoliko nenavadno, v zgodbi 
prevladuje sedanjik. Skupaj s stilom pisanja, ki od začetnih, 

skorajda otroških opisov prehaja k bolj jasno 
oblikovanim premišljevanjem odraslega človeka,  

izbira glagolskega časa - če mi dovolite krajši 
jezikoslovni intermezzo – ustvari vtis, da se 
avtorica v času pisanja tudi zares nahaja na 
tisti točki v času, ki jo opisuje. Kadar nas, kot 
se v romanu nekajkrat zgodi, preseneti kak 
stavek v prihodnjiku, ta za seboj pusti skoraj 
preroški vtis.  

Angel pozabe pridobiva na prepoznavnosti. 
Avtorica je za svoje delo prejela več nagrad, 

med njimi tudi nagrado Ingeborg Bachman in 
nagrado Bruna Kreiskega za politično knjigo leta 2011. 

V ljubljanski Mali drami si lahko ogledamo na romanu osnovano 
predstavo, kmalu pa bo izšel tudi angleški prevod. Priporočam. 

 Petra Polanič

Tako so se odpravili v osem različnih, z glasbo povezanih 
ameriških mest, da bi v vsakem mestu posneli po en komad 
ter tako naredili album. Serija se v prvi epizodi poda 
v Chicago, kjer se osredotoča predvsem na blues 
glasbo Muddyja Watersa in Buddyja Guya 
ter na rock skupino Cheap Trick. Chicagu 
sledijo še Washington, Nashville, Austin, Los 
Angeles, New Orleans, Seattle in za zaključek 
New York. 

V vsakem mestu se skupina ustali v studiu 
ali pri producentu, ki je legendaren na 
lokalni ravni, poleg tega pa se jim pri vsakem 
komadu pridruži izbran glasbenik iz lokalnega 
okolja in zraven odigra nekaj tonov. Dave Grohl 
se obenem v vsakem mestu trudi odkrivati lokalno 
glasbeno zgodovino ter razumeti, kako zgodovina in ljudje 
vplivajo na glasbeno sceno ter kako glasbena scena vpliva na 
glasbenike, ki v želji po uspehu pridejo v neko mesto.

Glasba, ki izpod peresa Davea Grohla nastaja tekom potovanja, 
tako na nek način odraža mesto, kjer se v določenem trenutku 

band nahaja, obenem pa po vseh slišanih komadih 
lahko rečemo, da vseeno v stilu glasbe ostajajo tisti 

pravi Foo Fighters. Res je, da se lahko v vsakem 
komadu sliši nekaj vpliva lokalne glasbe, a ne 

preveč.

Mogoče je z glasbenega vidika osem 
različnih mest in osem različnih glasbenih 
vplivov malo preveč za en album, a glede na 
to, da Sonic Highways ni nek konceptualni 

album, to ni moteče. Če pa serijo pogledamo 
z vidika koncepta glasbenih dokumentarcev, 

pa je skupina ustvarila odličen zapis o glasbenih 
vplivih in zgodovini z glasbo najbolj povezanih 

ameriških mest.

 Luka Stare

Čeprav glede na naslov albuma lahko na hitro sklepamo, 
da bomo slišali nekoliko bolj otožno in kritično ploščo pa že 
podnaslov zagotovi, da se kljub vsemu slabemu še vedno 
zgodi tudi kakšna dobra stvar. In točno tako je tudi z 
albumom – nekaj je otožnih komadov, nekaj jih 
govori o bolj veselih tematikah, večini komadov 
pa je skupna ena stvar – značilni mi2jevski 
rokenrol.
Treba je vedeti, da so fantje s svojim prejšnjih 
albumom, ki je bil komercialno zelo uspešen, 
zelo priljubljen pri oboževalcih in nasploh eden 
bolj kakovostnih izdelkov v slovenski glasbi, 
visoko dvignili apetite pri poslušalcih. Morda Čista 
jeba ni čisto na ravni Rokenrola, a vsekakor gre za zelo 
kakovosten album. Prve tri pesmi, ki smo jih lahko slišali 
že na poletnih koncertih in glasbenih festivalih, zelo dostojno 
predstavijo rockerski del albuma. Predvsem Stati inu obstati 
ter Hči vaškega učitelja sta dva izmed boljših in najbolj udarnih 

komadov albuma. Sledita jima Strel v koleno in Moje muze, ki 
prav tako sledita tipični mi2jevski glasbi.

Spet ne moremo brez bolj otožnih, a lirično dobrih pesmi, 
kot sta predvsem Stara duša in Beli grad, ki obe 

pripovedujeta lepi, a žalostni zgodbi. Še najmanj 
prepriča prav naslovna skladba Čista jeba. Res je, 
da je zelo spevna in gre hitro v uho, a preveč 
vleče k pop glasbi, da bi bila udarna pesem 
take rockerske skupine, kot je Mi2. A tako, 
kot ta komad ne prepriča, je presenetljivo 

dober zadnji komad na albumu, Visoka pesem. 
Zdi se, kot da je Oda gudeki dobila dostojno 

naslednico, ki prav tako odlično pripoveduje 
zgodbo z vrhunskim besedilom, poleg tega pa lahko 

služi kot primer, da se tudi harmonika lahko dobro sliši v 
rockerskem komadu, samo pametno jo je potrebno uporabiti. 
Vsekakor osebni favorit albuma.

 Luka Stare

Zemlja umira in človeštvo z njo. Kmetovanje precej otežuje 
nerodovitna zemlja, iznenada se pojavljajo peščeni viharji in 
ljudje izgubljajo upanje. Nepričakovan razplet dogodkov z 
anomalijo na tleh sredi sobe male Murph, pripelje glavnega 
protagonista Cooperja (Matthew McConaughey), 
čigar ime začuda ni nikoli omenjeno, na krov 
poslednje bilke upanja za ljudi. Za seboj pusti 
očeta, sina in hčer. Podajo se na dolgo potovanje 
do črvine, ki jih bo v hipu popeljala do galaksije 
v kateri so trije potencialni planeti za novo 
življenje.
Na planetu Miller, ki je tako blizu črne luknje, da 
pride do popačenja časa, ugotovijo, da življenje 
tam ni mogoče zaradi tega, ker je vsepovsod voda, 
ki povrhu vsega zelo pogosto navrže visok val. V bitko 
s časom se spustijo, ko zalije motor rakete. Medtem, ko se 
vrnejo na matično ladjo, je na Zemlji minilo že 23 let. Upanje, 
da reši svoje otroke, Cooperju polzi iz rok in gledajoč posnetke, 
kjer vidi zdaj že odraslega sina ter hčer, se zlomi. Njegova žalost 
prepoji gledalčeve veke, kot da bi nekdo v dvorani rezal čebulo. 
Zaradi daljše poti nazaj na matično ladjo jim preostane dovolj 

goriva samo še za obisk enega planeta. Precej klavrno vzdušje 
na ladji s svojim smislom za humor  popestrijo roboti. 
V filmu prijetno preseneti še eno odmevno zvezdniško ime, ki 

ni objavljeno v nobeni prikolici in na nobenem posterju, a 
v filmu nosi eno izmed ključnih vlog. Poleg Matthewa 

se z večjim holivudskim imenom lahko pohvalita 
še Anne Hathaway in Michael Caine.

Christoper Nolan je zopet, tako kot pri 
Batmanu, projekt zakrinkal z drugim imenom 
in med pripravljanjem na snemanje, so le redki 
vedeli za kaj se gre. Medzvezdje je posnet 
v celoti z IMAX kamero, traja kar zajetnih 

169 minut in je na režiserjevo zahtevo po 
svetu distributiran na filmskem platnu in ne na 

digitalnem ploščku, kot je sedaj moderno. Glasbeno 
podlago je dirigiral Hans Zimmer in je, kot smo že vajeni, 

vrhunska.
Med ogledom začutiš vrsto čustev, ki jih v tebi prebudi film. 
Radovednost, žalost, veselje in na koncu še sreča, ker so med 
nami ljudje, ki so s svojimi vesoljskimi pohodi navdihnili tak film.

 Christian Pavuna

Knjiga: Maja Haderlap – Angel pozabe
Skozi zgodbo svojega odraščanja, Maja Haderlap pripoveduje tudi o življenju 
koroških Slovencev, ki je bilo v njeni mladosti še vedno močno zaznamovano z 
dogodki druge svetovne vojne. Roman je pred približno mesecem dni, ko smo 
(končno) preboleli dejstvo, da je izvirnik napisan v nemščini, prejel tudi prvo 
slovensko nagrado.

TV serija: Foo Fighters Sonic Highways
Albume glasbeniki in bandi snemajo na zelo različne načine - od domačih 
garaž, vrhunskih studiov, predvsem pa ponavadi na enem ali mogoče dveh 
različnih krajih. Prav to bi lahko letos storila skupina Foo Fighters, ki je prav 
zadnji album posnela v domači garaži pevca Davea Grohla, a se jim je zdelo, 
da lahko tokrat naredijo nekaj več, nekaj povsem novega.

Mi2 – Čista jeba
Fantje iz Rogatca so kar dolgo uživali po odličnem uspehu svojega prejšnjega 
albuma Rokenrol, a po štirih letih jih je želja po ustvarjanju končno zopet pog-
nala v studio in približno dva meseca nazaj je luč končno ugledal najnovejši 
album Čista jeba, ki ima – kar se ne dogaja prav pogosto – tudi podnaslov, ki 
se glasi "nekoč na sončni strani se je medved čemaža nažrl". 

Medzvezdje
Spektakel galaktičnih razsežnosti. Slika in zvok sta v harmoniji od začetka do 
konca, usta gledalcev pa so prikovana na tla. Film je poklon vesoljnemu rajanju 
in raziskovanju.

KULT(UR)NO
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Kateri slovenski politik si?
1.) Kako si zagotavljaš podporo med ljudmi?

a)  Najdeš si skupino ljudi, ki se zagotovo ne 
bo zmanjševala. Potem zagovarjaš samo 
njene interese.

b)  Z ugledom iz predpolitičnega življenja 
pometeš s konkurenco, ne da bi moral 
karkoli obljubiti.

c)  Zgradiš svoj kult osebnosti in iščeš 
notranje sovražnike.

d)  Lepo se smeješ.

2.) Kaj najraje počneš?
a)  Zažigaš komunistične čarovnice in 

preziraš sodišča.

b)  Bereš delovne osnutke zakonov.

c)  Depiliraš intimne predele in se 
občuduješ v ogledalu.

d)  Razlagaš vice in se voziš s službenimi 
vozili.

3.) Kakšni so tvoji politični prijatelji?

a)  Po vsakih volitvah so drugi.

b)  Neomajno ti sledijo v vse prepade in 

posnemajo tvojo retoriko.

c)  Kolegi akademiki.

d)  S političnim vplivom si zidajo hiše in 

potem pobegnejo v tople kraje.

4.) Kako se odzoveš na (potencialne) proteste?

a)  Oblečeš najboljšo obleko in se naprej 

smehljaš.

b)  Ne jemlješ jih resno in greš z glavo skozi 

zid, nato pa izgubiš stolček.

c)  Popustiš ob prvi sidnikalni grožnji.

d)  Nikoli nisi na zares odgovornem 

položaju in imaš v naslednji koaliciji 

zagotovljeno mesto, zato ti je vseeno.

Rezultati:
(1-6)  Miro Cerar
Tvoja resnična strast so teoretični akademski problemi, vendar si se iz neznanega razloga odločil za vstop v politiko. Prisegaš 
na “če nič ne naredim, mi nihče ne more ničesar očitati” strategijo. Kljub izvrstnemu rezultatu na volitvah pa hitro postaneš 
osovražen. 

(7-9)  Janez Janša
V mladosti si bil dobro izučen v nekaterih osnovnih političnih praksah, vendar ti manjka osebnega šarma in včasih zdrave pameti. 
Tvoja najljubša politična taktika je kombinacija diskreditacije nasprotnika in postavljanja sebe v vlogo žrtve.

(10-12)  Lepi Pahor 
Poosebljaš politiko brez vsebine, na kožo ti je pisan sistem, v katerem so predvolilne kampanje sestavljene iz poziranja na plakatih 
in v promocijskih videih, kratkih televizijskih soočenjih ter lepo zvenečih programov, ki jih nihče zares ne bere. Kljub kronični 
neučinkovitosti, si na vsak položaj vsaj enkrat izvoljen.

(13-16)  Karl Erjavec
Za razliko od ostalih slovenskih politikov si izrazit pragmatik. Deluješ v lastno korist in nimaš ideoloških ali kakih drugih zadržkov 
pred sodelovanjem s komerkoli. Poleg tega ne rabiš konkretnih uspehov, saj je status quo dovolj, da obdržiš svoje volilno telo. Da 
malo popestriš dogajanje, se na vsake toliko časa pošališ iz nasprotnika ali navržeš neumno pripombo.

Točkovnik a b c d
1 4 1 2 3
2 2 1 3 4
3 4 2 1 3
4 3 2 1 4

HENGAUT

Vclani se ali podaljsaj clanstvo ter sodeluj  
v zrebanju za priv lacne nagrade!

Cards Against Humanity je igra za najmanj štiri igralce, nima 
pa omejitve glede največjega števila igralcev. Lahko bi rekli, 
da več kot je igralcev, bolj zabavna je igra. Vsebuje črne karte 
in bele karte. Na črnih kartah so napisana vprašanja in stavki 
s praznimi polji, na belih kartah pa najdemo odgovore na 
omenjena vprašanja in fraze, ki jih porabimo za vstavljanje v 
prazna polja na črnih kartah.

Na začetku igra vsak igralec izžreba deset belih kart s 
frazami, ki jih porablja tekom igre. Eden od igralcev (ni 
ravno važno, kdo) izžreba črno karto in prebere vprašanje 
ali stavek s praznim poljem. Ostali igralci izmed svojih belih 
kart izberejo odgovor ali frazo, ki najbolj ustreza vprašanju. 
Nato igralec, ki je postavil vprašanje, izmed odgovorov 
vseh ostalih izbere tistega, ki se njemu zdi najbolj primeren 
in najbolj smešen. Igralec, ki je prispeval zmagovalni od-
govor, nadaljuje z igro in žrebanjem črne karte. Kdor trikrat 
prispeva zmagovalni odgovor, je zmagovalec igre. Nato se 
točkovanje začne znova. Število vseh odigranih skupnih 
iger nikakor ni omejeno, igro lahko igramo celo noč, če se 
igrane karte vračajo nazaj v žrebanje. Zavoljo boljše igralne 
izkušnje Zapikovci sicer priporočamo, da se igrane karte 
izločijo iz ponovnega žreba, saj se drugače lahko zgodi, da 
se vprašanja in odgovori začnejo ponavljati.

Črne karte vsebujejo vse od dokaj normalnih vprašanj in 
stavkov pa do takih, kjer se povprečen študent že lahko 
vpraša, od kje za vraga ustvarjalci dobijo take čudne ideje. 
Tako nekako je tudi z belimi kartami. V njih zasledimo vse 
od popolnoma normalnih stvari, živali, in pojmov, pa do že 

nekoliko bolj groznih odgovorov z vsebovanjem črnega hu-
morja, s seksom povezanimi šalami in tudi kombinacijami 
obojega. Seveda se najde tudi mnogo znanih osebnosti in 
blagovnih znamk, med slovensko populacijo seveda nekat-
ere bolj, druge manj poznane.

Igro se sicer da kupiti prek spletne strani za 25 dolarjev, 
zapikovci pa smo se, kot pravi gorenjski študenti, poslužili 
možnosti brezplačnega downloada v PDFu, kartice pa smo 
nato izdelali sami ter jih tudi plastificirali, da bo igra zdržala 
dalj časa. Žal je v tej zastonjski verziji dokaj majhno število 
kart obeh barv, kar pomeni, da se igra ob pretiranem igranju 
začne ponavljati. Dobra stran je, da si svojo igro lahko pop-
estrite tudi z dodatnimi lastnimi kartami, če le imate dovolj 
domišljije in predvsem volje za izboljšanje igralne izkušnje.

Cards Against Humanity – igra za grozne ljudi
Cards Against Humanity (Karte proti človeštvu) celo avtorji igre opisujejo kot 
"a party game for horrible people,"oziroma igra za grozne ljudi. In ta rek ob 
igranju igre popolnoma velja. 

PLUSI: MINUSI: SODBA:

Izredno smešna in zabavna igra, 
zelo enostavna za igranje, saj 
zanjo ne potrebujete nobenega 
predznanja, le določeno mero 
splošne izobrazbe in nekaj 
poznavanja zabavne kulture. 
Izredno lahko se zavleče dolgo 
v noč oziroma do trenutka, ko 
zmanjka kartic. Primerna je za vse 
ljudi, razen za tiste, ki jim humor 
ni ravno blizu. Z malo domišljije 
in volje lahko igro lahko hitro 
izboljšamo z dodatnimi lastnimi 
kartami.

Igri precej manjka kompleksnosti, 
nekaterim se zdi, da vsebuje 
premalo akcije s strani igralcev. 
Ker je število kartic omejeno, se 
verjetno hitro zgodi, da se kartice 
začnejo ponavljati, če odigranih 
ne izločamo iz igre. Poleg tega 
je igra pripravljena predvsem za 
ZDA, kar se pozna pri odgovorih 
in frazah na belih kartah, 
predvsem pri znanih osebnostih 
in blagovnih znamkah. Veliko jih 
je namreč takih, ki so znani samo 
v Ameriki.

Idealna igra za skupine prijateljev, ki se dobro 
poznajo med seboj, saj je dobro poznavanje 
soigralcev zelo pomembno pri zabavnosti igre. 
Podoben smisel za humor vseh igralcev prav 
tako pripomore k boljši izkušnji, saj se tako lažje 
odločamo pri izbiri naše bele karte med igranjem. 
Ker je vsaj v PDF verziji dokaj majhno število kartic, 
sumimo, da ob preveč ponavljajočem igranju vse 
skupaj postane nekoliko nezanimivo. 

Ocena: 

7,0 /10

 Luka Stare

  Miha Horvat
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SESTAVILA 
MATEJA 

AFRIŠKA 
ANTILOPA NASLOVNIK 

PREIZKUŠE-
VALEC, 

TESTATOR 
IRENA 
ČUK 

OSVEŽILNI 
NAPITEK IZ 

ZELIŠČ 
ZAPIK 

PIJAČA PRED 
JEDJO, ZA 

VZBUJANJE 
TEKA 

PLANOTA V 
JULIJSKIH 

ALPAH 

BEVKOVA 
POVEST      ANDREJ 

JERMAN   

VRSTA 
BARVE      

17. IN 6. ČRKA 
ABECEDE 

  
ENAKI ČRKI 

LIKOVNA 
UMETNOST 
(LATINSKO) 

   

AM. PEVEC 
BILLY 

    
PIJAČA STAR. 
SLOVANOV 

JUDOVSKA 
MEST. ČETRT 

    

MAKEDON-
SKO KOLO 

   
NAVTIČNA 

MERA 
IMAMOV 
URAD 

     
IGOR VOVK 

  
NAPAD, 
NASKOK 

ZAPIK 
PRED-

STOJNIK 
OBČINE 

KDOR JE 
STAR ENO 

LETO 

DEN. ENOTA 
V ZDA 

    

MAMI, 
MAMICA 

    
IT. IGRALKA 

VIRNA MISS (POG.) 

DELAVEC V 
ŽELEZARNI       

MOŠKO IME  
MATIJA 

     
DOLG, OZEK 
KOS BLAGA 

MEDNAROD. 
FOND OZN  
ZA POMOČ 
OTROKOM 

     

REKA V SLO 
IN ITALIJI 

      
MESTECE  
V IRANU 

DELO, 
OPRAVILO     

ZAČ. DINASTIJE 
ARSAKOV 

     
KDOR SE 
POTEPA, 

KLATI, 
POTEPUH 

ENAKI  
ČRKI KRHKO SLA-

NO PECIVO 
ARABSKI 

VERSKI ALI 
POSVETNI 
UČENJAK 

   

BARVILO ZA 
LASE, KANA 

   

MERA ZA 
RITEM 

    
KRONIKA, 
LETOPIS 

GRŠKI REČNI 
BOG 

NIKALNICA   

LESENA 
STAVBA 

     
UZBEKI-
STANSKI 

NOGOMETAŠ 
NAVKAROV 

LOJZE 
TRONTELJ 

  
DEL TELESA GRMIČASTA 

RASTLINA 

ZAPIK 

ŠPORTNI 
VADITELJ 

      

PREHOD IZ 
NOČI V DAN 

    SRBSKO 
MOŠKO IME TIP 

CITROENA 
ČASOVNI 
TERMIN 

NEPRE-
MOČLJIVA 
ŠPORTNA 

VETROVKA 
      

OKENSKA 
NAVOJNICA 

      
PETRA 

AJDOVEC 

PRIVLAČ-
NOST, ČAR, 

ŠARM 
   

KDOR PIŠE Z 
LEPIMI, 

ČITLJIVIMI 
ČRKAMI 

         

KRAJ PRI 
OPATIJI    

AZIJSKA 
DRŽAVA (GL. 
M. BAGDAD) 

    
MAZILO, 
KREMA 

(POGOV.) 
    

 
 Agata

  Petar Stojanović

ZA LUNO

Bolj se boste bližali zimi, bolj se boste zresnili 
in videli, kaj je v življenju resnično pomembno, 
znati zavihati rokave in se po še tako nizkem 
padcu ponovno pobrati. Začnite z novim 
projektom - v prihajajočem mrazu bi vam 
prav prišel topel pleten šal. Naučite se večkrat 
pohvaliti ljudi, tako boste spoznali nekoga, ki 
bo cenil vašo iskrenost.

V tem prazničnem času boste polni inovativnih 
idej in praktičnih domislic. S trdim delom in 
vztrajnostjo boste pri tem tudi uspešni. Pozor 
- vsak človek ima svojo mejo in vi niste nobena 
izjema. Ne vdajte se izčrpnemu delu in se raje 
ozrite na svoje zdravje ter ga ne zanemarite v 
času polnem dobrot in sladic.

Ker so se vam delo in druga pomembna 
opravila v precejšnji meri zmanjšala, ste 
se malce polenili in pričeli svoje dolžnosti 
opravljati z levo roko. Prisluhnite prijatelju. 
Mogoče boste mislili, da je vsiljiva trma, ki se 
vtakne v vsako stvar, vendar bo ravno s svojo 
vztrajnostjo in potrpežljijvostjo v vas vzbudil 
željo po znanju.

Z darili boste letos nadvse radodarni in 
predvsem preudarni glede tega, kaj komu 
podariti. Vendar nikakor ne pozabite tudi 
nase. Po napornem in delovnem mesecu si 
zaslužite kako malenkost ali prijeten večer s 
prijatelji. Nikoli ne veste, kdaj boste spoznali 
tisto posebno osebo ali prijatelja, ki vam bo 
ponudil ramo.

Nov konjiček vam bo vzel precej časa, vendar 
vas bo hkrati prevzel občutek svobode, 
ko boste nekaj storili iz svoje želje in ne 
pod pritiskom drugih. Preostali prosti čas 
boste zapolnili z učenjem ter zabavnimi, a 
življenskimi pogovori s prijatelji. Ne zanemarite 
zasebenega življenja in med prazniki okrepite 
tudi odnose z družinskimi člani.

Prosti čas boste skupaj s prijatelji v prazničnem 
duhu zapravili s potepanjem po trgovinah. 
Medtem ko bodo oni za vsako malenkost iz 
denarnice potegnili kreditno kartico, se boste 
vi morali zadržati in težko prislužen denar 
pametno potrošiti. Zato imejte oči na preži - 
priložnost za uspeh je pred vami, zagrabite jo!

Prišla sta veseli december in prazna denarnica. 
Finančno izboljšanje pričakujte šele po prvi 
januarski luni, zato ne porabite zadnjih beličev 
za božična darila. Kljub temu pa ni vse tako črno, 
saj lahko pričakujete ljubezensko avanturo v 
smislu pesmi Silvestrski poljub. Razpoložljiva 
sredstva zato usmerite v romantiko. Ličilo 
meseca: Temnovijolična šminka.

Nebesna telesa vam niso naklonjena, saj boste 
še naslednji mesec in pol čutili posledice 
pokvarjene sonde Rosseta na nepomembnem 
kometu. Nastale geomagnetne motnje bo 
najprej občutil vaš želodec, sledilo pa mu 
bo vse, kar sodi zraven. Za nastalo situacijo 
ne krivite praznične prehrane, marveč se 
raje pripravite na izpolnjevanje novoletnih 
zaobljub. Zdravilo meseca: Dulcolax.®

Sekira vam je po dolgem času padla v med. 
Če finančni uspehi še niso prišli, nemudoma 
investirajte v sodobno tehnologijo. Naj vam pri 
subvencijah pomagajo dobri možje z Dedkom 
Mrazom na čelu. Kljub bogastvu ne pozabite 
na svoje prijatelje, sicer se vam to utegne 
maščevati. Pijača meseca: Kuhano vino.

Za vami prihajajo črne packe iz preteklosti. Svojih 
skrivnosti ne poskušajte pomesti pod preprogo, 
marveč jih po svojih najboljših močeh rešujte. 
V ljubezni zato pričakujte številne turbolence, 
saj se bodo v vašem življenju pojavili že zdavnaj 
pozabljeni obrazi. Pripomoček meseca: Ogledalo.

Težave so za vami, pred vami je miren prazničen 
mesec, zato se držite vodila: »Just relax!« Uživajte v 
prostem času, svojo srečo pa izpovejte steklenici 
opojne pijače. Nemara vam bodo planeti 
namenili prav tako opojno ljubezen. Kljub vsemu 
pa se pazite poledice in mraza. Oblačilo meseca: 
Staromoden smučarski pajac.

Prihodnji mesec boste preživeli v popolni 
evforiji in paniki. Ves čas boste v pričakovanju 
banalnih stvari, kar vam bo pobralo vso 
energijo. Zato skrbno varčujte s svojim časom 
in se posvetite zgolj najpomembnejšim 
zadevam, med katerimi trenutno ni 
izobraževanja. Aktivnost meseca: Kleklanje.

Oven Bik Dvojčka

Rak Lev Devica

Tehtnica Škorpijon Strelec

Kozorog Vodnar Ribi

Nagradna križanka
Rešitev križanke iz oktobrske številke je bila: POSTANI KŠKJEVEC. Glavno nagrado si je 
s pravilno rešitvijo priborila Eva Krampl, tolažilni nagradi pa sta prejela Nika Šter in Nejc 
Žemva. Nagrajenci bodo nagrade prejeli po pošti. Rešitve decembrske številke nam pošljite 
do 5. januarja preko obrazca na www.zapik.si.

KRIŽANKA



H Predavanje o Gazi

Š Ustvarjalna delavnica vizitk

Š Koncert: Help – A Beatles Tribute Band

K Delovni vikend aktivistov Kluba študentov Kranj

Š Koncert Carmen Manet

H Koncert skupine Zmelkoow

FOTOGALERIJAhttp://foto.ksk.si DEC '14
39

Š Tečaj risanja in slikanja Š Deljenje kondomov ob svetovnem dnevu boja 
proti AIDSu

K Turnir igre Naseljenci otoka Catan

FOTOGALERIJA
H Miha Horvat; K Teja Klanjšek; Š Ksaver Šinkar

KONCERTNI NAPOVEDNIK 38

Demolition Group

DJ Umek

Magnifico

THC La Familija 

Sabaton

The Subways 

The Australian Pink 
Floyd Show

DJ Umek 
19. december, 
Kurzschluss 
(Slovenijales) 
15 €

The Parov Stelar 
Band 
19. december, Bočarski 
dom, Zagreb 
27,35 €

TBF (HR, hip-hop-
rock-funk), Zoster 
(BiH) 
20. december, Kino 
Šiška 
10 €

Demolition Group 
20. december, 
Trainstation Squat 
10 €

Magnifico 
25. december, 
Kurzschluss (Slovenijales) 
18 €

Sirotinje, Sereš, Trije 
Pjančki (punk) 
26. december, 
Trainstation Squat

THC La Familija (SRB, 
hip-hop) 
27. december, Bazen Kranj 
10 €

Earth (ZDA, alter rock) 
1. februar, Kino Šiška 
17 €

Sabaton (ŠVE, heavy metal) 

2. februar, Tvornica Kulture, 

Zagreb 

22,28 €

Orlando Julius & The 
Heliocentrics  
(NIG, afriški soul) 

11. februar, Kino Šiška 

15 €

Mark Lanegan (ZDA, alter 
rock) 

28. februar, Kino Šiška 

20 €

Lamb (VB, trip-hop) 

3. marec, Kino Šiška 

18 €

The Subways (VB) 

3. marec, Gradec 

27,80 €

Archive (VB, alter rock) 

15. marec, Kino Šiška 

17 €

Lagwagon (ZDA, punk) 

1. april, Kino Šiška 

20 €

The Australian Pink Floyd 
Show 

15. maj, Stadthalle, Gradec 

od 42 € naprej
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darilo ob prihodu 
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